
رئیس ســازمان نظام پرســتاری با گلایه از آنچه »تغییر در 
فرمول پرداخت اضافه کار پرستاران از سوی شورای حقوق و 
دستمزد« خواند، گفت: اغلب پرستاران کشور نیروی جوان 
هستند و با این فرمول، مبلغ اضافه کاری برای پرستارانی که 
حدود ۱۰ سال سابقه کار دارند به طور میانگین ۶۵  تا ۶۷ هزار 
تومان خواهد بود و با مبلغ ۸۵ هزار تومان اعلامی مسؤولان 

فاصله دارد.
احمد نجاتیان - رئیس  سازمان نظام پرستاری در گفت وگو با 
ایسنا، درباره تعیین تکلیف فرمول پرداخت اضافه کار پرستاران 
پس از اعلام خبرهایی در این زمینه همزمان با روز پرســتار، 
اظهار کرد: فرمول مصوب و ابلاغی شورای حقوق و دستمزد، 
مبلغ ۸۵هزار تومانی اعلامی روسای سازمان های »برنامه و 
بودجه« و »اداری و استخدامی« برای اضافه کار پرستاران را 
محقق نمی کند. اغلب پرستاران کشور، نیروی جوان هستند؛ 
بررسی های سازمان نظام پرستاری بیانگر این است که با این 

فرمول، مبلغ اضافه کاری برای پرستارانی که حدود ۱۰ سال 
ســابقه کار دارند به طور میانگین حدود ۶۵ هزار تا ۶۷هزار 

تومان خواهد بود.
او گفت: مبلغ ۸۵هزار تومان اعلامی از سوی مسوولان، برای 
اضافه کار پرستارانی در نظر گرفته شده که بیش از ۲۰ سال 
ســابقه کار دارند که البته اغلب این افراد نیــز تمایلی برای 
اضافه کار ندارند بلکه اغلب افراد جوان که کمتر از ۱۰ ســال 
سابقه کار دارند، می بایست اضافه کار را انجام دهند و توانایی 

انجام اضافه کار را دارند.   
رئیس سازمان نظام پرستاری افزود: سازمان نظام پرستاری با 
وزارت بهداشت درباره پرداخت اضافه کار پرستاران جلساتی 
برگزار کرد و در این جلســات در مبلغ ۱۰۰هــزار تومان به 
توافق رسیدیم. وزارت بهداشت بر این باور بود که تحقق مبلغ 
۱۰۰هزار تومانی برای اضافه کار پرستاران و تامین بودجه مورد 
نیاز این موضوع از منابع عمومی می تواند برخی مشــکلات 

پرســتاران را برطرف کند. پس از مدتی اعلام شد که منابع 
مالی و ظرفیت دولت محدود است و به همین دلیل به مبلغ 

۸۵هزار تومان برای پرداخت اضافه کار پرستاران تن دادیم.
نجاتیان ادامه داد: مصوبه ابلاغی شــورای حقوق و دستمزد 
بیانگر این است که مبلغ در نظر گرفته شده با مبلغ ۸۵هزار 
تومان تفاوت دارد. سازمان نظام پرستاری انتظار دارد که مبلغ 
۸۵هزار تومان برای اضافه کار پرســتاران در نظر گرفته شود 
و اعتبار موررد نیاز پرداخت اضافــه کار به طور حتم از منابع 
عمومی پرداخت شود؛ چراکه منابع اختصاصی بیمارستان ها 
پاســخگوی پرداخت اضافه کار پرســتاران نیست. اگر مبلغ 
اضافه کار پرســتاران از محل منابع اختصاصی بیمارستان ها 
پرداخت شود، میزان معوقات پرســتاران افزایش می یابد و 

میزان نارضایتی افزایش می یابد.  
او درباره نرخ مبالغ اضافه کار پرستاران تصریح کرد: براساس 
فرمول شورای حقوق و دســتمزد،  مبلغ اضافه کار پرستاران 

تــازه کار و طرحی حــدود ۵۰هزار تومان اســت. همچنین 
پرستارانی که متوســط ۱۰ سال ســابقه کار دارند برای هر 
ســاعت اضافه کاری حدود ۶۵هزار تومان دریافت می کنند 
و مبلغ اضافه کار ۸۵هزار تومان برای پرستاران با بیش از ۲۰ 
سال سابقه کار درنظر گرفته شده است. در چنین شرایطی، 
سازمان نظام پرســتاری از دولت انتظار دارد که به موضوع 
پرداخت اضافه کار پرستاران ورود کند و مبلغ ۸۵هزار تومان 

را برای این موضوع با پرداخت از منابع عمومی در نظر گیرد.
نجاتیان گفت: ســازمان نظام پرســتاری معتقد اســت که 
پرســتاران می بایســت خدمات مراقبتی را در یک شیفت 
ارائه دهند و از زمان کافی برای اســتراحت کردن برخوردار 
باشند. این درحالیســت که حدود یک سوم از خدمات مورد 
نیاز بیمارســتان ها در قالب اضافه کار پوشش داده می شود 
که یک عدد بســیار بزرگ اســت. اگر ۱۲۰هزار پرستار در 
بیمارستان های دولتی مشغول به کار باشند، حدود ۴۰هزار 

نفر در قالب اضافه کاری به ارائه خدمات می پردازند. در چنین 
شرایطی انتظار داریم که حقوق پرستاران و زحمات آنها دیده 

شود و پرداخت ها متناسب با زحمات باشد.
وی گفت: سازمان نظام پرستاری بر این باور است که مقایسه 
گروه ها برای پرداخت مبلغ اضافه کار یک کار اشــتباه است. 
بررسی ها بیانگر این است که هیچ گروهی چه در عرصه درمان 
و چه ســایر حوزه ها به اضافه کار اجباری تــن نمی دهد. این 
درحالیست که پرستاران ناچار به اضافه کار اجباری هستند تا 

کمبود نیروی پرستاری تامین شود.
گفتنی اســت؛ پیش از این و در مراســم روز پرســتار، وزیر 
بهداشــت در مورد اصلاح فرمــول اضافه کاری پرســتاران 
اعلام کرده بود که با پیگیری هــای فراوان و با در نظر گرفتن 
مشکلات اقتصادی کشــور، این فرمول که معدل آن حدود 
۳۰ هزار تومان بود را اصلاح کــرده و به حدود ۸۰ تا ۸۵ هزار 

تومان رساندیم.

معاون آموزش متوســطه وزارت آمــوزش و پرورش 
گفت: افزایش نرخ پوشــش تحصیلی دانش آموزان 
لازم التعلیم مقطع متوسطه از برنامه های این معاونت 
در اجرای عملی توسعه عدالت آموزشی است و در این 
راســتا کاهش نرخ ترک تحصیل و شناسایی، جذب 
و نگهداشت افراد لازم التعلیم بازمانده از تحصیل دو 
اقدام عملی برای افزایش این شاخص در سال تحصیلی 

جدید خواهد بود.
به گزارش ایسنا، سید مصطفی آذرکیش معاون آموزش 
متوســطه وزارت آموزش و پــرورش در گردهمایی 
مشترک اعضای شورای معاونان و مدیران کل آموزش و 
پرورش سراسر کشور، به تبیین رویکردها و فعالیت های 
معاونت آموزش متوسطه در سال تحصیلی ۱۴۰۴-

۱۴۰۳ پرداخت و گفت: توسعه عدالت آموزشی، تقویت 
مهارت آموزی و ارتقای کیفیت آموزشی ۳ اولویت اصلی 
این معاونت براساس اسناد فرادستی در سال تحصیلی 
جدید بوده که توسط همکاران پرتلاش معاونت آموزش 

متوسطه جهت اجرایی سازی در سامانه برنامه ریزی 
وزارت آموزش و پرورش لحاظ شده است.

وی با تاکید بر توسعه عدالت آموزشی و لزوم اجرای آن 
تصریح کرد: تقویت مدارس شبانه روزی و روستایی 
با اجرای دو طرح کارآمد پویش جهاد علمی و ارتقای 
صلاحیت های حرفه ای و تخصصی مدیران و معاونان 
دبیرستان های شبانه روزی و روســتایی در راستای 
اجرایی ســازی عدالت آموزشــی از برنامه های این 

معاونت است.
عضو شورای معاونان وزارت آموزش و پرورش در ادامه 
گفت: افزایش نرخ پوشــش تحصیلی دانش آموزان 
لازم التعلیم مقطع متوســطه از دیگر برنامه های این 
معاونت در اجرای عملی توسعه عدالت آموزشی است 
و در این راستا کاهش نرخ ترک تحصیل و شناسایی، 
جذب و نگهداشت افراد لازم التعلیم بازمانده از تحصیل 
دو اقدام عملی برای افزایش این شــاخص در ســال 
تحصیلی جدیــد خواهد بود. وی با اشــاره به تقویت 

عملکرد گروه های آموزشی به عنوان یکی از عوامل موثر 
در اجرای ارتقای کیفیت آموزشی تبیین کرد: نظارت 
بر عملکــرد تخصصی و حرفه ای معلمــان با رویکرد 
بالینی در کنار آموزش و توانمندسازی نیروی انسانی 
در تقویت حلقه واسط بین ستاد و مدرسه نقش کلیدی 
ایفا می کند. معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و 
پرورش گفت: پایش و ارزیابی مستمر وضعیت آموزشی 
به منظور بهبود فرایند یاددهی-یادگیری با استفاده 
از تجهیز آزمایشــگاه ها و کارگاه ها براساس منابع و 
تجهیزات اســتاندارد و همچنین توسعه محیط های 
یادگیری فعال و مشارکتی در ارتقا کیفیت آموزشی از 

اهمیت بالایی برخوردار است.
وی آموزش یک مهارت به دانش آموزان را راهی برای 
توسعه مهارت آموزی خواند و تصریح کرد: آموزش یک 
مهارت با اجرای طرح خوداتکایی در دبیرستان های 
شــبانه روزی و آموزش مهارت های نرم مانند هوش 

مصنوعی و اقتصاد دیجیتال در حال اجراست.

جزئیات جدید از افزایش حق اضافه کاری پرستاران 

شناسایی و جذب بازماندگان از تحصیل مقطع متوسطه
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مرکز پژوهش های مجلس پیش بینی کرد:

درحالی مطابق قانون بانک ها و موسســات 
اعتباری باید ۲۰ درصد تسهیلات پرداختی 
را به مسکن اختصاص دهند که ضعف نظارت 
باعث شده این بانک ها به تکالیف خود عمل 
نکنند. به گزارش تســنیم، بر اساس ماده ۴ 
قانون جهش تولید مسکن، بانک ها و مؤسسات 
اعتباری غیربانکی موظف هستند حداقل ۲۰ 
درصد از تسهیلات پرداختی سالانه خود را به 
بخش مسکن اختصاص دهند. این تسهیلات 
باید با نرخ سود مصوب شورای پول و اعتبار به 
بخش مسکن تخصیص یابد. به ویژه در سال اول 
اجرای قانون، بانک ها باید حداقل سه میلیون 
و ششصد هزار میلیارد ریال از تسهیلات خود 
را به واحدهای مسکونی مربوط به این قانون 
اختصاص دهند. علاوه بر این، برای سال های 
آینده، منابع تسهیلاتی باید با توجه به نرخ تورم 

سالانه، افزایش یابد تا درصد...
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الزام سکوهای خارجی به 
پذیرش حکمرانی قانونمند

بانک ها بر مدار نافرمانی از نهضت ملی مسکن حرکت می کنند

جریمه بانک های متخلف در حوزه مسکن
صفحه3

صفحه2

رشد صادرات  به کشورهای جهان اسلام
رئیس سازمان استاندارد خبر داد:

عضو حقیقی شورای عالی فضای مجازی تاکید دارد 
که ســکوهای خارجی باید قانون حاکم در ایران را 
مثل همه کشورهای دنیا بپذیرند تا مثل هزاران نرم 
افزار کاربردی دیگر خارجی بتوانند در کشور بدون 
محدودیت فعالیت کنند. به گزارش ایسنا، رضا تقی 
پور در راســتای تاکیدات اخیر مقام معظم رهبری 
درخصوص اهمیت حفظ امنیــت روانی جامعه در 
فضای مجازی اظهار کرد: دنیا امروز با پدیده جدیدی 
به نام جنگ رسانه های اجتماعی روبروست و کشور 
ما نیز از این قاعده مستثنی نیست. این جنگ ابعاد 
گسترده ای دارد که تمامی آحاد جامعه در طبقات 
مختلف همچون دولت ها، ســازمان ها، شرکت ها، 
افراد مشهور، کودکان، بزرگسالان، مجریان انتخابات 
و حتی نهادهای حاکمیتی، آموزشی و دانشگاه ها را در 
بر گرفته است. وی گفت: آنچه رسانه های اجتماعی 
را به ابزار مناســبی برای جنگ تبدیل کرده امکان 
دسترسی همگانی و سهولت استفاده از آن نسبت به 
ابزارهای پیشین و عدم نیاز به برخورداری از مهارت 
و تخصص بالای فنی است. تقی پور با اشاره به این 
که این ویژگی تمرکز قــدرت را از نهادهای کلان 
نظیر دولت ها به شبکه هایی از افراد منتقل کرده و با 
قابلیت خلق و توزیع اطلاعات فراگیر، تاثیر شگرفی بر 
این جنگ گذاشته است، تاکید کرد: جنگ شناختی 
که جنگ رسانه ای جزوی از آن است، برای تضعیف 
روحیه و بی هویت کردن یک جامعه و ایجاد اغتشاش 
در اطلاعات، شکل گرفته و هدف ذهن افراد است که 
به وضوح این موضوع را با انتشار اخبار جعلی، شایعات، 
تحریف ها و تخریب های ذهنی در جامعه مشاهده 
می کنید بنابراین ایجاد و حفظ امنیت روانی جامعه 
در فضای مجازی اهمیت ویژه دارد. نماینده مجلس 
شورای اســلامی تصریح کرد: همه کشورها در این 
حوزه حکمرانی و قواعد مشخصی را اعمال کردند 
و حتی آمریکا که خود مبدع این فضاست صراحتا 

تاکید کرده که هرآنچه در...

آگهی مناقصه عمومي یک مرحله ای همزمان با ارزیابي )فشرده(
شرکت توزیع برق شهرســتان اصفهان در نظر دارد: خدمات و کالای مورد نیاز خود را به شرح ذیل و باستـــناد قانون برگزاری  
مناقصات و آئین نامه معاملات شرکت ، ازطریق برگزاری مناقصه عمومي یک مرحله ای همزمان با ارزیابي )فشرده( به پیمانکاران  

واجدین شرایط واگذار نماید
شرکت مناقصه 

شرکت 
شماره مناقصه در سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت )ستاد( 
آخریــن مهلت مهلت تهیه دفترچه تاریخ توزیع دفترچهموضوع مناقصه 

تحویل پاکات 
تاریخ برگزاری 

مناقصه 
مبلغ تضمین 

اصلاح ساختار شبکه ۴۰۳۱۴۰۴۸۲۰۰۳۰9۳۸۸۳۰۰۰۰۰۰۸
های توزیع در محدوده 

امور برق منطقه 
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مراجعه نمایند. )در صورت هر گونه سوال با شماره تلفن ۳۲۲۴۱۱۵۳ آقای امیرانی تماس حاصل فرمایید(
 *شرکت توزیع برق شهرستان اصفهان تغییر و اصالح در اسناد مناقصه را تا ۷۲ ساعت قبل از بازگشایی پاکتها برای خود محفوظ می دارد. 

* شرکت کنندگان در مناقصه می بایســت دو روز قبل از آخرین تاریخ تحویل پاکتها با مراجعه به سایت شرکت و یا تماس با واحد مناقصه و مزایده ،  
ازآخرین اصلاحات احتمالی اسناد مطلع گردند، در غیر اینصورت مسئولیت عدم رعایت این بند به عهده مناقصه گران می باشد.

 * پیشنهادات رسیده با حضور اعضاء کمیسیون معاملات باز و قرائت خواهد شد.  
* حضور پیشنهاد دهندگان )هر شرکت کننده یک نفر با ارائه معرفی نامه( در جلسه بازگشایی پاکات آزاد می باشد. 

*  به مدارک ، پیشنهادات و نامه های فاقد امضاء، مخدوش یا بعد از انقضاء مهلت مقرر واصل شود مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
* شرکت توزیع برق شهرستان اصفهان در رد یا قبول کلیه پیشنهادات مختار می باشد.  

* سایر اطلاعات وجزئیات مربوط در اسناد مناقصه مندرج می باشد. 
شرکت توزیع برق شهرستان اصفهان - امور برق منطقه دو

سرکار خانم مریم کربلایی
نماینده و سرپرست محترم روزنامه کسب و کار در استان اصفهان

ضایعـــه تلخ درگذشت پدر گرامیتان موجب تأسف و اندوه گردید. مصیبت و فقدان وارده را خدمت 
جنابعالی  و خاندان معزز کربلایی تســلیت عرض نموده و از درگاه خداونــد برای بازماندگان صبر و 

شکیبایی و  برای آن مرحوم طلب مغفرت و رحمت واسعه الهی داریم.

از طرف همکاران شما در روزنامه کسب و کار 



اقتصاد2
ایران

تجارت ۶۱۵ میلیارد دلاری بریکس 
تجارت اعضای بریکس بین یکدیگر حدود ۶۱۵ 
هزار میلیارد دلار است و اگر این تجارت به جای 
دلار، با ارزهای دیگری انجام شــود به طور قطع، 
سلطه دلار توسط بلوک تشکیل دهنده سازمان 
بریکس از بین خواهد رفت. به گزارش مهر برنامه 
»بدون خط خوردگی« رادیو گفتگو با موضوع ظهور 
بریکس و پایان سلطه دلار با محمد آقا قوام نماینده 
سابق ایران در صندوق بین المللی پول به صورت 

تلفنی گفتگو کرد.
محمد آقا قوام با اشاره به سابقه تشکیل بریکس 
عنوان کرد: در ســال ۱۳۸۸ این سازمان با چهار 
کشور برزیل، هند، روسیه و چین تشکیل شد و 
به مرور تا امروز اعضای آن به سرعت افزایش پیدا 
کرد و دلیل آن ایده نهفتــه در آن بود که منفعت 

اقتصادی زیادی به همراه داشته است.
وی به گســترش بریکس و عضویت ده کشور در 
آن اشــاره و بیان کرد: بریکــس در حقیقت یک 
ســازمان همکاری بین دولتی اســت که هم در 
حوزه اقتصادی و هم در حوزه سیاسی فعال است 
و ظرفیت های خیلی خوبی را می تواند فراهم آورد.

نماینده سابق ایران در صندوق بین المللی پول در 
رادیو گفت وگو درباره توانایی بریکس جهت پایان 
دادن به سلطه دلار اظهار کرد: برای دستیابی به این 
موضوع باید به ظرفیت هایی که کشورهای عضو 
بریکس فراهم کرده انــد، نگاهی بیندازیم. از نظر 
جمعیت کشورهای بریکس ۴۵,۳ درصد جمعیت 
جهان است و تقریباً نیمی از جمعیت دنیا متعلق به 

کشورهای عضو بریکس است.
وی افزود: حجم اقتصادی این کشورها بر اساس 
تولید ناخالص ملی، تا سال آینده از حجم اقتصاد 
هفت کشور صنعتی موسوم به گروه هفت فراتر 
خواهد رفــت. حجم تولید ناخالص کشــورهای 
بریکس حدود ۳۵ درصد جی دی پی جهان است و 
رشد اقتصادی این کشورها در سال جاری میلادی 
۳,۵ درصد برآورد شده است که از رشد اقتصادی 
جهان بالاتر است. آقا قوام با بیان اینکه کل ذخایر 
ارزی کشورهای بریکس بیش از ۵ هزار میلیارد 
دلار است، گفت: ده کشور عضو بریکس حدود ۲۴ 
درصد از تجارت جهان را به خود اختصاص داده اند و 
با توجه به جمعیت این مجموعه که نزدیک به نیمی 
از جمعیت جهان را تشکیل می دهند یک فرصت 
بی نظیر در اختیار کشورهای عضو آن قرار می دهد.

نماینده ســابق ایران در صندوق های بین المللی 
اشــاره کرد: تجارت اعضای بریکس بین یکدیگر 
حدود ۶۱۵ هزار میلیارد دلار است و اگر این تجارت 
به جای دلار، با ارزهای دیگری از جمله ارز مشترک 
بریکس یا حتی ارز ملی انجام شود، سلطه دلار را 
تا حد زیادی کاهش می دهد. بدون تردید و به طور 
قطع، سلطه دلار توســط بلوک تشکیل دهنده 

سازمان بریکس از بین خواهد رفت.

تولید ســیب زمینی کمتر از ۵ 
میلیون تن است

سخنگوی انجمن ملی سیب زمینی گفت: امسال 
پیش بینی می شــود که تولید سیب زمینی به ۵ 
میلیون تن در کشور نرسد. رحیم نیازی در گفت و 
گو با باشگاه خبرنگاران جوان، گفت: سال گذشته 
سطح زیرکشت سیب زمینی در مناطق گرمسیر، 
سردسیر و معتدل بالای ۱۵۰ هزارهکتار بود که  
پیش بینی می شود  امسال ســطح زیرکشت ۵ 

درصد نسبت به سال قبل کمترباشد.
به گفته او، سال گذشته ۵ میلیون و ۲۰۰ هزارتن 
سیب زمینی در کشور تولید شد که امسال میزان 
تولید کمتر از ۵ میلیون تن برآورد می شود، این 
درحالی است که با نوسان قیمت گوشت، برنج و 
حبوبات، مصرف سیب زمینی در کشور افزایش 
می یابد. گفتنی است آخرین آمار سرانه مصرف 
سیب زمینی در کشور به ازای هر نفر ۴۵ کیلوست.

نیازی با بیان اینکه اجرای مصوبه الگوی کشــت 
امکان پذیر نیســت، افزود: وزارت جهاد برنامه و 
تفسیر دقیقی از الگوی کشت ندارد، درحالیکه با 
شرایط فعلی که کشور دچار بحران آب  و سطح 
ســفره های زیرزمینی روبه کاهش است، دولت 
به منظور حفظ آب های زیرزمینی موجود برای 
اجرای این مصوبه باید هزینه کند به طوریکه مابه 
التفاوت درآمد کشــاورزان با کشت جایگزین به 
طریقی جبران شــود تا آنها رغبت به اجرای این 

مصوبه داشته باشند.
سخنگوی انجمن ملی سیب زمینی با بیان اینکه 
امکان اجرای مصوبه الگوی کشت با عدم تامین 
منابع مالی وجود ندارد، گفت: ســایر وزارتخانه و 
دستگاه های مربوط همچون وزارت نیرو، سازمان 
برنامه باید به کمک وزارت جهاد بیایند و همواره 
دولت برای حفــظ منابع آب، محیط زیســت و 
نسل های آینده برای اجرای مصوبه الگوی کشت 

هزینه کند.

خبر

مرکز پژوهشهای مجلس 
در  اســلامی  شــورای 
گزارشــی علــت تصمیم 
دولت بــرای قطعی برق را 
کاهش ذخایــر گازوئیل و 
نفت کوره نیروگاه ها در ۶ ماهه اول ۱۴۰۳ و افزایش 

ناترازی گاز اعلام کرد.
به گزارش مهــر، دفتر مطالعات انــرژی، صنعت و 
معدن مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در 
گزارشی با عنوان »بررسی لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ 
کل کشور )۱۰(: تبصره »۳« نفت و روابط مالی آن 
با دولت« آورده است که لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ 
در وضعیتی توسط دولت تدوین می شود که کشور 
با ناترازی های رو به گسترش در تمامی حامل های 
انــرژی از جمله گاز طبیعی، بــرق و بنزین روبه رو 
است. در سال ۱۴۰۱ میزان ناترازی گاز طبیعی در 
اوج مصرف به ۳۱۵ میلیون مترمکعب در روز رسید 
و اگرچه به واســطه افزایش دما در سال ۱۴۰۲ این 
عدد به حدود ۲۸۰ میلیون مترمکعب در روز کاهش 
یافت، اما همچنان چالش ناترازی گاز طبیعی در کل 

سال به ویژه ماه های سرد وجود دارد.
این گزارش ادامه می دهد: از ســوی دیگر مصرف 
سوخت مایع در نیروگاه های حرارتی افزایش یافته و 
در زمان حاضر ذخایر گازوئیل و نفت کوره نیروگاه ها 
در ۶ ماهه اول ۱۴۰۳ نســبت به مدت مشابه سال 
قبل کاهش پیدا کرده و افزایش ناترازی گاز و عدم 
امکان تأمین سوخت مایع جایگزین، چالش هایی را 

برای تأمین برق در زمستان به وجود آورده است.
این گزارش بیان می کند: در حــوزه تأمین بنزین 
نیز کسری وجود دارد و بی توجهی به سیاست های 
مدیریت مصرف، منجر به اجبار به واردات و خرید 
محصولات مرتبط از واحدهای داخلی شده است، 
ازاین رو انتظار می رود تدوین لایحه بودجه و احکام 
آن متناسب با وضعیت ناترازی انرژی و چالش های 
آن باشــد و راهکارهایی بــرای مدیریت و کاهش 
ناترازی در آن مدنظر قرار گرفته باشد، همچنین با 
توجه به اینکه برنامه هفتم پیشرفت در سال جاری 
به تصویب رســیده اســت، انتظار می رود بودجه 
به عنوان برشی یک ســاله از قانون برنامه هفتم در 
راستای تکالیف و تحقق اهداف کمّی برنامه هفتم 

تدوین شود.

در این گزارش آمده است: تبصره »۳« لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۴ با ۱۲ بند به صورت اختصاصی به نفت 
و روابط مالــی آن با دولت می پــردازد، همچنین 
در بخش هفتم لایحه، جــدول مفروضات منابع و 
مصارف عمومی دولت در ســال ۱۴۰۴ لحاظ شده 
که بخش عمده ای از آن مرتبط با حوزه نفت و گاز 
است. نکته قابل توجه درباره لایحه بودجه ۱۴۰۴، 
یکپارچه ســازی تمامی منابع تحت عنوان بودجه 
عمومی است و به این ترتیب منابع خارج از سقف 
بودجه مانند منابع حساب هدفمندی یارانه ها نیز 
برای اولین بار طی ســالیان اخیر به سرجمع منابع 
عمومی بودجه افزوده شــده اســت و دیگر تبصره 
و جدول منابع مصارفی برای حســاب هدفمندی 
یارانه ها که عمدتاً متشکل از منابع حاصل از فروش 
فرآورده های نفتی و فروش داخلی گاز طبیعی بود 

در لایحه بودجه در نظر گرفته نشده است.
این گزارش توضیــح می دهــد: از مجموع حدود 
۲,۱۰۷ هــزار میلیــارد تومــان درآمدهای نفتی 
دیده شــده در لایحه بودجه که سهم ۳۵ درصدی 
از کل منابع عمومی بودجه دارد، حدود ۵۰۹ هزار 
میلیارد تومان به عنوان ســهم دولت از درآمدهای 
حاصل از صادرات نفــت خام، میعانــات گازی و 
گاز طبیعی دیده شده اســت که با احتساب سهم 
استقراض شده از صندوق توســعه ملی، این سهم 
به ۴۴ درصــد و مجموعاً به حــدود ۱,۰۵۰ هزار 

میلیارد تومان می رسد، اما اگر لایحه بودجه مانند 
قوانین بودجه ســالیان اخیر استاندارد شود، سهم 
درآمدهای نفتی دولت از بودجه عمومی معادل ۱۵ 
درصد خواهد بود که این رقم در سال گذشته ۲۳ 
درصد بوده است. این گزارش خاطرنشان می کند: 
با توجه به میزان تولید فعلی نفت خام، برآورد هدف 
تولید ۳۷۵۰ هزار بشکه نفت خام محل تردید است 
و متعاقب آن تحقق صــادرات نفت خام و میعانات 
گازی درنظر گرفته شــده مجموعاً به میزان ۱۸۵۰ 
هزار بشکه در روز که سهم دولت ۱۲۵۰ هزار بشکه 

در روز است نیز دور از انتظار خواهد بود.
این گزارش ادامه می دهد: علاوه بر وضعیت تولید 
نفت کشور، با بررسی پیش بینی ها از بازار نفت برای 
سال آتی، احتمال کاهش میزان صادرات نفت ایران 
نیز وجود دارد. پیش بینی می شــود ســناریوهای 
کمینه، بیشینه و قیمت محتمل نفت صادراتی ایران 
برای سال بعد به ترتیب برابر ۵۳، ۷۵ و ۶۳ دلار در هر 
بشکه باشد و میزان صادرات کمتر از حجم درنظر 

گرفته شده در لایحه بودجه باشد.
این گزارش مطرح می کند: در ســناریوی محتمل 
درآمدهای دولت از صادرات نفــت خام، میعانات 
گازی و خالص صــادرات گاز طبیعی )با قیمت هر 
بشــکه نفت معادل ۶۳ دلار مطابق لایحه بودجه و 
میزان صادرات ۱.۱ میلیون بشکه در روز و صادرات 
گاز مطابق فرضیات لایحه بودجه( معادل ۴۵۹ هزار 

میلیارد تومان تخمین زده می شود و در سناریوهای 
کمینه و بیشینه این رقم به ترتیب برابر ۳۷۰ و ۶۹۶ 

هزار میلیارد تومان خواهد بود.
در این گزارش آمده اســت: باوجود اینکه افزایش 
یکپارچگــی و جامعیت ســند بودجه بــا تجمیع 
اعتبارات هدفمندی از نقاط قــوت لایحه بودجه 
محسوب می شــود و در آن به بخش قابل توجهی 
از تکالیــف برنامه هفتم که بر ارقــام کلان بودجه 
تأثیرگذار است توجه شده است، اما تکالیف برنامه 
هفتم جهت رفــع ناترازی رو به گســترش انرژی 

به طور کامل پوشش داده نشده است.
این گــزارش توضیح می دهد: از جملــه این موارد 
عدم تخصیص منابع / مصــارف و ردیف درآمدی / 
هزینه ای برای حساب بهینه ســازی مصرف انرژی 
به عنوان یکی از بازوهای اصلی بازار بهینه ســازی 
مصرف انرژی جهت پیشبرد طرح های بهینه سازی 
در کشور است، همچنین جهت رفع ناترازی انرژی 
از ســمت افزایش تولید، در برنامه هفتم پیشرفت 
حساب ســرمایه گذاری نفت و گاز به منظور تأمین 
مالی این طرح ها ایجاد شــده اســت، اما در لایحه 
ارائه شده نه تنها به منابع / مصارف و ردیف درآمدی / 
هزینه ای برای این حساب پرداخته نشده است، بلکه 
از متن لایحه چنین برداشتی نیز قابل انجام است که 
منابع این حساب صرفاً از محل افزایش تولید بیش از 
۳۷۵۰ هزار بشکه در روز نفت خام و صادرات بیش از 

۱۶ میلیارد مترمکعب گاز طبیعی خواهد بود.
این گزارش ابراز می کند: نبود لحاظ ردیف اعتبارات 
درنظر گرفته شده برای دو طرح بزرگ ذخیره سازی 
گاز طبیعی و میترینگ مطرح شده در برنامه هفتم 
نیز از نقاط ضعــف لایحه از منظــر بخش انرژی 
است که شــامل این موارد می شود؛ عدم تخصیص 
منابع / مصارف و ردیف درآمــدی / هزینه ای برای 
حساب بهینه سازی مصرف انرژی، عدم تخصیص 
منابع / مصارف و ردیف درآمــدی / هزینه ای برای 
حســاب ســرمایه گذاری نفت و گاز، عدم توجه به 
مردمی سازی بهینه ســازی مصرف انرژی با صدور 
گواهی صرفه جویی، عدم تعییــن منابع لازم برای 
پروژه های مشخص شــده در برنامه هفتم از جمله 
ذخیره سازی و ســامانه جامع مدیریت هوشمند 
انرژی، تعیین سهم علی الحساب ۱۴.۵ درصد برای 
شرکت ملی نفت و گاز و عدم اشــاره به ماده )۱۵( 
قانون برنامــه هفتم مبنی بر نحوه ســهم بری این 

شرکت ها از فروش نفت و گاز.

مرکز پژوهش ها: 

علت قطعی برق کاهش ذخایر گازوئیل و نفت کوره  است

رئیس سازمان استاندارد خبر داد:
رشــد صادرات به کشورهای 

جهان اسلام
رئیس ســازمان ملی اســتاندارد ایران گفت: در 
سال جاری رشــد حدود ۱۷ درصدی صادرات به 
کشورهای جهان اسلام به ثبت رسید و توانستیم 

با زبانی مشترک، تجارت خارجی را توسعه دهیم.
 به نقل از سازمان ملی اســتاندارد ایران، »مهدی 
اسلام پناه« در مراسم اختتامیه هجدهمین دوره 
جایزه ملی کیفیت ایران که با حضور نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی، روســای اتاق اصناف و 
بازرگانی، تولیدکنندگان، صنعتگران، کارآفرینان، 
شرکت های بازرسی، ارزیابان و سرارزیابان، فعالان 
اقتصادی در مرکز همایش های بین المللی صدا و 
سیما برگزار شد، اظهار داشت: این رشد صادرات 
یکی از مولفه های موفقیت در حوزه اســتاندارد 

است.
وی، جایزه ملی کیفیــت مبتنی بر مدل کیفیت 
جهان اسلام را بر اساس نظامنامه علمی در استمرار 
قانون تقویت و توسعه نظام استاندارد دانست که از 

سال گذشته شکل گرفته و اجرا شده است.
رئیس سازمان ملی استاندارد ایران، این جایزه بر 
گرفته از مدل های ترجمه شده نیست؛ بلکه مدلی 
کاملًا بومی است که نسبت به اقتضائات کشور و 
حوزه جغرافیایی جهان اسلام، مورد تایید موسسه 
استاندارد و اندازه شناسی کشورهای جهان اسلام 
)اسمیک( قرار گرفته است. اسلام پناه ادامه داد: 
اعضای اسمیک ۵۷ کشور هستند که سازمان ملی 

استاندارد عضو هیات مدیره آن است.
وی، با اســتناد به بند ۲۰ ماده ۷ قانون تقویت و 
توســعه نظام اســتاندارد، افزود: طبق این قانون 
سازمان ملی استاندارد ایران موظف به اجرای مدل 
بومی برای جایزه ملی کیفیت اســت و با توجه به 
اینکه در گذشته برگزاری این جایزه با الگوبرداری از 
مدل کشورهای دیگر بود با رونمایی از مدل جهان 
اسلام، نشان ملی در این جایزه از اهمیت بیشتری 

برخوردار شد.
بر اســاس آمار امســال یک هزار و هفت شرکت 
در جایزه ملی کیفیت امســال حائز شرایط اولیه 
برای ورود به پذیره نویسی بودند که از این میزان 
۱۹۳ شرکت با غربال چند مرحله ای علمی برابر 
با نظامنامه ممیزی توسط ارزیابان، سرارزیابان و 

ناظران ارزیابان معرفی شدند.
گفتنی است: صنایع بزرگ کشور در حوزه های غذا، 
بازرسی، دانش بنیان، لبنی، آب و برق، شیرینی و 
شکلات، کاشی و سرامیک، پتروشیمی، سیمان، 
شیمیایی، انرژی، ساختمان، پلیمری، الکترونیکی، 
قسمتی از صنایع فلزی و غیر فلزی و شرکت های 
نیمه دولتی وابســته به دســتگاه های اجرایی و 
وزارتخانه ها از صنایع شــرکت کننده برتر در این 

دوره از جایزه ملی کیفیت بودند.

تولید و فروش شرکت های صنعتی 
بورسی افزایشی شد

در مهرماه سال ۱۴۰۳، شــاخص تولید و فروش 
شرکت های صنعتی بورسی نسبت به ماه مشابه 
سال قبل افزایش ۱.۲ و ۸.۶ درصدی و نسبت به ماه 
قبل )شهریور( افزایش ۱۰ و ۹.۹ درصدی را تجربه 
کرده اند. به گزارش مهر، در مهرماه سال ۱۴۰۳، 
شاخص تولید و فروش شرکت های صنعتی بورسی 
نسبت به ماه مشابه ســال قبل افزایش ۱.۲ و ۸.۶ 
درصدی را تجربه کرده اند، همچنین نسبت به ماه 
قبل )شهریوری( شاخص تولید و فروش افزایش ۱۰ 

و ۹.۹ درصدی داشته اند.
در این ماه، شاخص تولید و فروش رشته فعالیت 
خودرو و قطعات نســبت به ماه مشابه سال قبل 
افزایش ۱۲ و ۹.۱ درصدی داشته است، همچنین 
نسبت به ماه قبل شاخص تولید و فروش افزایش 
۲۶.۵ و۲۸.۵ درصدی داشــته انــد. علاوه بر این 
شاخص تولید رشته فعالیت شیمیایی به جز دارو 
نسبت به ماه مشابه سال قبل کاهش ۲.۱ درصدی 
و شاخص فروش افزایش ۷.۵ درصدی و نسبت به 
ماه قبل شاخص تولید و فروش افزایش ۲.۸ و۵.۲ 

درصدی داشته است.
در مهرماه ســال ۱۴۰۳ نرخ رشد ماهیانه قیمت 
فعالیت های صنعتی بورسی افزایش ۱.۱ درصدی 
داشته و رشــد نقطه به نقطه با کاهش ۲.۳ واحد 
درصدی نسبت به ماه قبل، به ۱۹.۹ درصد رسیده 
است. گفتنی است، میانگین سالیانه شاخص قیمت 
فعالیت های صنعتی بورسی در مهرماه سال ۱۴۰۳ 
نسبت به ماه قبل ۰.۵ واحد درصد کاهش یافته و 

میزان ۲۴.۱ درصد افزایش را نشان می دهد.
همچنین، شاخص تولید شــرکت های معدنی 
بورسی نسبت به ماه مشابه سال قبل با کاهش ۱۳.۵ 
درصدی و نسبت به ماه قبل با افزایش ۰.۷ درصدی 

مواجه شده است.
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مرکز پژوهشهای مجلس معتقد است، میزان صادرات نفت 
۱.۱ میلیون بشکه در روز و صادرات گاز مطابق فرضیات لایحه 

بودجه معادل ۴۵۹ هزار میلیارد تومان تخمین زده می شود.
به گزارش تسنیم، لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴ در وضعیتی 
توسط دولت تدوین شد که کشور با ناترازی های رو به گسترش 
در تمامی حامل های انرژی از جمله گاز طبیعی، برق و بنزین 
روبه رو است. در ســال ۱۴۰۱ میزان ناترازی گاز طبیعی در 
اوج مصرف به ۳۱۵ میلیون مترمکعب در روز رسید و اگرچه 
به واسطه افزایش دما در سال ۱۴۰۲ این عدد به حدود ۲۸۰ 
میلیون مترمکعب در روز کاهش یافت، اما همچنان چالش 
ناترازی گاز طبیعی در کل سال به ویژه ماه های سرد وجود دارد.
این گزارش ادامه می دهد که از سوی دیگر مصرف سوخت 
مایع در نیروگاه های حرارتــی افزایش یافته و درحال حاضر 
ذخایر گازوئیل و نفت کوره نیروگاه ها در ۶ ماهه اول ۱۴۰۳ 
نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش پیدا کرده و افزایش 
ناترازی گاز و عــدم امکان تأمین ســوخت مایع جایگزین، 
چالش هایی را برای تأمین برق در زمستان به وجود آورده است.
این گزارش بیان می کند که در حوزه تأمین بنزین نیز کسری 
وجود دارد و بی توجهی به سیاســت های مدیریت مصرف، 
منجر به اجبار به واردات و خرید محصولات مرتبط از واحدهای 
داخلی شده است. ازاین رو انتظار می رود تدوین لایحه بودجه 
و احکام آن متناسب با وضعیت ناترازی انرژی و چالش های 
آن بوده و راهکارهایی برای مدیریت و کاهش ناترازی در آن 
مدنظر قرار گرفته باشد. همچنین با توجه به اینکه برنامه هفتم 
پیشرفت در سال جاری به تصویب رسیده است، انتظار می رود 
بودجه به عنوان برشی یک ساله از قانون برنامه هفتم در راستای 

تکالیف و تحقق اهداف کمّی برنامه هفتم تدوین شود.
در این گزارش آمده است که تبصره »۳« لایحه بودجه سال 
۱۴۰۴ با ۱۲ بند به صورت اختصاصی به نفت و روابط مالی آن 
با دولت می پردازد. همچنین در بخش هفتم لایحه، جدول 
مفروضات منابع و مصارف عمومی دولت در سال ۱۴۰۴ لحاظ 
شده که بخش عمده ای از آن مرتبط با حوزه نفت و گاز است. 
نکته قابل توجه درباره لایحه بودجه ۱۴۰۴، یکپارچه سازی 
تمامی منابع تحت عنوان بودجه عمومی بوده و به این ترتیب 
منابع خارج از سقف بودجه مانند منابع حساب هدفمندی 
یارانه ها نیز برای اولین بار طی سالیان اخیر به سرجمع منابع 
عمومی بودجه افزوده شــده و دیگر تبصره و جدول منابع-

مصارفی برای حساب هدفمندی یارانه ها که عمدتاً متشکل از 
منابع حاصل از فروش فراورده های نفتی و فروش داخلی گاز 

طبیعی بود در لایحه بودجه در نظر گرفته نشده است.
این گزارش توضیح می دهد که از مجموع حدود ۲۱۰۷ هزار 
میلیارد تومان درآمدهای نفتی دیده شده در لایحه بودجه 
که سهم ۳۵ درصدی از کل منابع عمومی بودجه دارد، حدود 
۵۰۹ هزار میلیارد تومان به عنوان سهم دولت از درآمدهای 
حاصل از صادرات نفت خام، میعانات گازی و گاز طبیعی دیده 
شده است که با احتساب سهم اســتقراض شده از صندوق 

توسعه ملی، این سهم به ۴۴ درصد و مجموعاً به حدود ۱۰۵۰ 
هزار میلیارد تومان می رسد، اما اگر لایحه بودجه مانند قوانین 
بودجه سالیان اخیر استاندارد شود، سهم درآمدهای نفتی 
دولت از بودجه عمومی معادل ۱۵ درصد خواهد بود که این 

رقم در سال گذشته ۲۳ درصد بوده است.
این گزارش بیان می کند که با توجه بــه میزان تولید فعلی 
نفت خام، بــرآورد هدف تولید ۳۷۵۰ هزار بشــکه نفت خام 
محل تردید بوده و متعاقب آن تحقق صــادرات نفت خام و 
میعانات گازی در نظر گرفته شده مجموعاً به میزان ۱۸۵۰ هزار 
بشکه در روز که سهم دولت ۱۲۵۰ هزار بشکه در روز است نیز 

دور از انتظار خواهد بود.
این گزارش ادامه می دهد که علاوه بر وضعیت تولید نفت کشور، 
با بررســی پیش بینی ها از بازار نفت برای سال آتی، احتمال 
کاهش میزان صادرات نفت ایران نیز وجود دارد. پیش بینی 
می شود سناریوهای کمینه، بیشینه و قیمت محتمل نفت 
صادراتی ایران برای سال بعد به ترتیب برابر ۵۳، ۷۵ و ۶۳ دلار 
در هر بشکه بوده و میزان صادرات کمتر از حجم در نظر گرفته 

شده در لایحه بودجه باشد.
این گزارش مطرح می کند که در سناریو محتمل درآمدهای 
دولت از صادرات نفت خام، میعانات گازی و خالص صادرات 
گاز طبیعی )با قیمت هر بشکه نفت معادل ۶۳ دلار مطابق 
لایحه بودجه و میزان صادرات ۱,۱ میلیون بشــکه در روز و 
صادرات گاز مطابق فرضیات لایحه بودجه( معادل ۴۵۹ هزار 
میلیارد تومان تخمین زده می شود و در سناریوهای کمینه 
و بیشــینه این رقم به ترتیب برابر ۳۷۰ و ۶۹۶ هزار میلیارد 
تومان خواهد بود. در این گزارش آمده است که باوجود اینکه 
افزایش یکپارچگی و جامعیت سند بودجه با تجمیع اعتبارات 
هدفمندی از نقاط قوت لایحه بودجه محسوب می شود و در 
آن به بخش قابل توجهی از تکالیف برنامه هفتم که بر ارقام 
کلان بودجه تأثیرگذار است توجه شــده، اما تکالیف برنامه 
هفتم جهت رفع ناترازی رو به گسترش انرژی به طور کامل 

پوشش داده نشده است.
این گزارش بیــان می کند که نبود لحــاظ ردیف اعتبارات 
درنظر گرفته شــده برای دو طرح بزرگ ذخیره سازی گاز 
طبیعی و میترینگ مطرح شده در برنامه هفتم نیز از نقاط 
ضعف لایحه از منظر بخش انرژی است که شامل این موارد 
می شــود؛ عدم تخصیص منابع / مصارف و ردیف درآمدی 
/ هزینه ای برای حســاب بهینه ســازی مصرف انرژی، عدم 
تخصیص منابع / مصارف و ردیــف درآمدی / هزینه ای برای 
حساب سرمایه گذاری نفت و گاز، عدم توجه به مردمی سازی 
بهینه سازی مصرف انرژی با صدور گواهی صرفه جویی، عدم 
تعیین منابع لازم برای پروژه های مشخص شده در برنامه هفتم 
از جمله ذخیره سازی و سامانه جامع مدیریت هوشمند انرژی، 
تعیین سهم علی الحساب ۱۴,۵ درصد برای شرکت ملی نفت 
و گاز و عدم اشاره به ماده )۱۵( قانون برنامه هفتم مبنی بر نحوه 

سهم بری این شرکت ها از فروش نفت و گاز.

کارشناس انرژی گفت: اصلاح یارانه سوخت 
هواپیما در بودجه ۱۴۰۴ گامی مهم در جهت 
اصلاح نظام یارانه انرژی در ایران اســت. با 
کاهش بار یارانه ها بــر دوش دولت و ترویج 
توزیــع عادلانه تر یارانه هــا، دولت می تواند 
وجوه را به بخش های حساس تر هدایت کند و 
توسعه اقتصادی را ارتقا دهد. همچنین انتظار 
می رود این اصلاحات خطوط هوایی را تشویق 
کند تا کارآمدتر شوند و مصرف سوخت خود 
را کاهش دهند که منجر به صرفه جویی در 

هزینه و بهبود سودآوری شود.
فرشاد جامع کارشــناس انرژی در گفتگو با 
ایسنا با اشاره به اصلاحات بخش یارانه انرژی 
در بودجه ۱۴۰۴ و مسئله سوخت هواپیما 
گفت: دولت چهاردهم با اصلاح یارانه سوخت 
هواپیما در بودجه ۱۴۰۴، گام مهمی در جهت 
اصلاح نظام یارانه انرژی در کشــور برداشته 
اســت. بخش صنعت هوانوردی که یکی از 
بخش های غیرضروری دریافت یارانه انرژی 
محسوب می شود که در سال آتی با اصلاح 
قیمت سوخت هواپیما شاهد تغییر قیمت 
سوخت هواپیما خواهد بود. این اقدام با هدف 
کاهش بار مالی دولــت و هدایت یارانه ها به 
بخش های ضروری تر اقتصاد انجام می شود.

وی ادامه داد: در حال حاضر بدون تغییرات 
قیمتی اعمال شده در بودجه ۱۴۰۴، قیمت 
هر لیتر سوخت هواپیما معادل ۳۰ هزار تومان 
است اما با توجه به یارانه انرژی، شرکت های 
هواپیمایی تنها لیتری ۶۰۰ تومان می پردازند 
که به معنای یارانه سرسام آور ۹۶ درصدی به 
این بخش است. این بدان معناست که دولت 
بخش عمده ای از هزینه سوخت هواپیما را به 
دوش می کشد که هزینه قابل توجهی است. 
از طرف دیگر بر اســاس گزارش مرکز آمار، 
هزینه سفر هوایی تنها حدود ۰.۰۶ درصد از 
هزینه خانوارهای ایرانی است. همچنین ۸۵ 
درصد از کل هزینه های حمل و نقل هوایی 
مربوط به ســه دهک برتر جامعه است. این 
وضعیت و آمار نشان می دهد که ثروتمندان 
ذینفعان اصلی یارانه انرژی در بخش سفرهای 
هوایی هســتند. آمار همچنین نشــان می 
دهد که تنها ۵ درصد از جمعیت کشــور از 
هواپیما استفاده می کنند و بیشتر آنها نیز 
افراد ثروتمندی هستند که نیازی به یارانه 

دولتی ندارند.
این کارشناس انرژی با اشاره به یارانه انرژی 

۱ میلیارد دلاری ســوخت هواپیماها برای 
سفرهای هوایی اظهار کرد: به طور متوسط   

روزانه حدود ۴ تا ۴.۵ میلیون لیتر سوخت 
جت در هواپیماهای مسافربری مصرف می 
شود که ســالانه معادل ۱.۶۵ میلیارد لیتر 
است. این به معنای یارانه قابل توجه ۱ میلیارد 
دلاری است که این یارانه انرژی به ثروتمندان 
پرداخت می شود که بار قابل توجهی بر دوش 

مالی دولت است.
وی در رابطه با اصلاح یارانه انرژی سفرهای 
هوایی در بودجه ۱۴۰۴ گفت: دولت در اولین 
گام اصلاح یارانه انرژی ثروتمندان تصمیم 
گرفته است تا بنزین هواپیما را به جای ۶۰۰ 
تومان فعلی به لیتری ۶۶۰۰ تومان افزایش 
دهد. انتظار می رود این اقدام باعث کاهش 
بار یارانه ها بر دوش دولــت و هدایت وجوه 
به بخش های مستحق تر شود. قسمت اول 
حذف یارانه انرژی ســفر هوایی در بودجه 

۱۴۰۴ اصلاح می شود.
جامع ادامه داد: انتظار می رود اصلاح یارانه 
سوخت هواپیما پیامدهای متعددی داشته 
باشد. اولاً، بار مالی دولت را کاهش می دهد 
که می تواند بودجه را به بخش های مهم تر 
مانند مراقبت های بهداشتی، آموزش و توسعه 
زیرساخت ها هدایت کند. ثانیا، توزیع عادلانه 
یارانه ها را ترویج مــی کند، زیرا ثروتمندان 
دیگر ذینفعان اصلی یارانه انرژی نخواهند بود. 
در نهایت، شرکت های هواپیمایی را تشویق 
می کند تا کارآمدتر شوند و مصرف سوخت 
خود را کاهش دهند، که می تواند منجر به 
صرفه جویی در هزینه و بهبود ســودآوری 

شود.
وی در پایــان گفت: اصلاح یارانه ســوخت 
هواپیما در بودجه ۱۴۰۴ گامی مهم در جهت 
اصلاح نظام یارانه انرژی در ایران اســت. با 
کاهش بار یارانه ها بــر دوش دولت و ترویج 
توزیــع عادلانه تر یارانه هــا، دولت می تواند 
وجوه را به بخش های حساس تر هدایت کند و 
توسعه اقتصادی را ارتقا دهد. همچنین انتظار 
می رود که این اصلاحــات خطوط هوایی 
را تشــویق کند تا کارآمدتر شوند و مصرف 
ســوخت خود را کاهش دهند که منجر به 
صرفه جویی در هزینه و بهبود ســودآوری 
شــود. در مجموع، اصلاح یارانه ســوخت 
هواپیما گامی مثبت به سوی سیستم یارانه 

انرژی پایدارتر و عادلانه در ایران است.

اصلاح یارانه سوخت هواپیما در بودجه ۱۴۰۴پیش بینی صادرات روزانه ۱.۱ میلیون بشکه نفت 

گروه اقتصاد ایران وجهان
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مدیــرکل ابنیه و نگهــداری راه های ســازمان 
راهداری و حمل و نقل جــاده ای گفت: هزینه 
ســاخت هر کیلومتر از راه های روســتایی ۶۵ 
میلیارد تومان است. علیرضا سیاهپور، مدیرکل 
ابنیه و نگهداری راه های سازمان راهداری و حمل 
و نقل جاده ای با بیان اینکه به لحاظ اســتاندارد 
۴ تا ۶ برابر هزینه های ســاخت راه ها باید صرف 
نگهداری از آنها شود گفت: اگر هزینه هر کیلومتر 
از راه های ساخته شــده را ۶۵ میلیارد تومان در 
نظر بگیریم ارزش دارایی ها در این بخش  ۹ هزار 

همت است.
وی ادامه داد: هزینه نگهداری راه های روستایی 
از طریق پایش  انجام می شود وآخرین پایش های 
انجام شــده برای طول راه های کشور مربوط به 
سال ۱۴۰۱ اســت که هر ۱۰ متر مربع از طریق 
عکس بر اساس آخرین اســتاندارد های جهانی 

ارزیابی می شود.

او یادآور شــد: هزینه نگهــداری و اصلاح طول 
راه های کشــور نیازمند ۱۴۰ همت است و ۶۳ 
همتی که اخیرا سرپرســت ســازمان راهداری 
اعلام کرده مربوط به استهلاکی است که ناشی از 
حرکت کامیون های سبک و سنگین است که در 

طول مسیر حرکت کرده اند.
سیاهپور بیان کرد: در سال ۱۴۰۲ برای جبران  
خرابی که  بر اســاس عبور کامیونت، کامیون و 
تریلی در جاده های کشور ایجاد شده ۱۵ همت 
هزینه کردیم و ۲۶ همت اســتهلاک باقی مانده 
هم به دلیل عبور ناوگان بوده اســت. وی با بیان 
اینکه ۴ روش نگهداری برای جاده های کشــور 
وجود دارد، گفت: ۴ روش نگهداری ســنگین، 
سبک، پیشــگیرانه و درزگیری است که طبق 
بررسی های صورت گرفته در دو سه سال گذشته 
میزان خرابی های سنگین را از طریق روش های 

پیشگیرانه کاهش داده ایم.

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به تاثیر »نشــان دار کردن مالیات« در 
توسعه مناطق مختلف کشــور گفت: مردم اگر 
احساس کنند بخشــی از مالیاتی که پرداخت 
می کنند، برای شهر و استان خودشان و توسعه 
زیرساخت های ورزشی، بهداشتی، آموزشی و... 
هزینه می شود، با انگیزه بیش تری مالیات شان را 

پرداخت می کنند.
احمد فاطمــی نماینده مردم بابــل در مجلس 
شورای اســلامی در رابطه با »نشــان دار کردن 
مالیات« اظهار داشت: من از مدافعان اجرای این 
طرح هستم و فکر می کنم که عموم نمایندگان 
هم با آن موافق باشــد زیرا یکی از مشــوق های 
پرداخت مالیات می باشــد و برای جلوگیری از 
فرارهای مالیاتی هم می تواند بســیار تاثیرگذار 

باشد.
وی با تاکید بر اینکه آگاهی مردم از محل مصرف 
مالیات پرداختی آنها را به پرداخت مالیات تشویق 
می کند، گفت: مردم اگر احساس کنند بخشی 
از مالیاتــی که پرداخت می کنند، برای شــهر و 
استان خودشان و توسعه زیرساخت های ورزشی، 
بهداشتی، آموزشی و... هزینه می شود، با انگیزه 
بیشتری مالیاتشان را پرداخت می کنند که هم 
در کوتاه مدت و هم در میان مدت به نفع کشور و 

توسعه مناطق مختلف خواهد بود.
 فاطمی نماینده مردم بابل در مجلس شــورای 
اسلامی با اشاره به تاثیر اجرای این طرح در تحقق 
اهداف مالیاتی کشــور گفت: قطعاً این مسئله 
یکی از راهکارهای مهم در جلوگیری از فراهای 
مالیاتی است زیرا مردم وقتی می بینند که مالیات 
پرداختی آنها در کجا هزینه می شود، قطعاً باعث 

تشویق آنها به پرداخت مالیات خواهد شد.
فاطمی عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 

اسلامی با اشاره به تکمیل پروژه های نیمه کاره 
با پرداخت مالیات تصریح کرد: وقتی بخشــی از 
درآمدهای مالیاتی برای تکمیل پروژه ها هزینه 
می شود، قطعاً باعث انجام کارهای خیرخواهانه 
خواهد شــد و پروژه هــای ماننــد پروژه های 
ورزشی، بهداشتی، آموزشــی و... که متاسفانه 
تعداد زیادی از آنها در ســطح کشور نیمه کاره 
مانده، به بهره برداری خواهد رســید و به دنبال 
آن مردم بــرای دریافت خدمات بهداشــتی و 
 آموزشی در شــهرهای خود با مشــکل مواجه

 نخواهند شد.
وی ادامه داد: حتی به نظر من مردم وقتی بدانند 
پروژه هایی در سطح استان هایی که زادگاهشان 
بوده، در این طرح ها نشانه دار شده است ممکن 
است مالیات بیشــتری را هم برای تکمیل این 
پروژه ها در راســتای کمک به هم استانی های 

خود، در نظر بگیرند.
احمدی با اشــاره به اثرگذاری مثبت اجرای این 
قانون به شفافیت های مالیاتی، گفت: اجرای این 
قانون نه تنها مردم را به پرداخت مالیات تشویق 
می کند بلکه خود اظهاری مالیاتی مردم شفاف تر 
بوده و مــردم داوطلبانه اقدام بــه خودظهاری 
مالیاتی و حتی پرداخت مالیات، فراتر از نرخ های 

مصوب خواهند کرد.
 فاطمی با اشــاره به ایجاد عدالت در پروژه ها و 
کمک به توسعه مناطق محروم از طریق توسعه 
ظرفیت های تهران در سایر استان ها، خاطرنشان 
ساخت: همانطور که گفتید بخش های زیادی از 
مالیات در مراکز استان ها اخذ و هزینه می شد اما 
ما یک ملت و کشور منســجم هستیم؛ بنابراین 
شهرهای برخوردار باید به نقاط کم برخوردار و 
محروم کمک کنند که قطعاً این کار باعث توسعه 

متوازن خواهد شد.

رئیــس اتحادیــه میــوه و ســبزی تهــران 
گفت: بــا توجــه بــه جابــه جایــی فصلی و 
 صادرات، قیمــت گوجه فرنگی با نوســانات ی 
در بازار روبروســت. اســداله کارگــر در گفت 
و گو با باشــگاه خبرنگاران جــوان، گفت: طبق 
روال همه ســاله در این مقطــع، قیمت گوجه 
 فرنگی بدلیل جابــه جایی فصلی با نوســاناتی 

روبروست.
به گفته او، در شــرایط کنونــی بدلیل بارندگی 
در مناطــق گرمســیر و تاخیــر در برداشــت، 
گوجه فرنگی اطراف شــهر جوابگوی نیاز بازار 
را نمــی دهد کــه در نهایت کمبــود عرضه در 
 برابر تقاضا منجــر به نوســان قیمت محصول 

شده است.
کارگر ادامه داد: برآوردها حاکی از آن اســت که 

قیمت گوجه فرنگی طــی ۱۵ تا ۲۰ روز آینده با 
عرضه از مناطق گرمســیر کاهش یابد و بازار به 

ثبات و آرامش برسد.
رئیــس اتحادیه میوه و ســبزی تهــران قیمت 
کنونی هرکیلو گوجه فرنگی در میدان مرکزی 
بســته به کیفیت را ۱۰ تا ۴۵ هزارتومان اعلام 
کرد و افزود: با احتســاب ۳۰ تا ۳۵ درصد سود 
 برمبنای فاکتور رسمی در خرده فروشی ها باید 

لحاظ شود.
او  کمبود گوجه فرنگی را ناشــی از جابه جایی 
فصل و صادرات اعــلام کرد و گفــت: با عرضه 
انبــوه گوجه فرنگی از نوار گرمســیر، شــرایط 
بازار حتــی نســبت به زمانــی کــه از اطراف 
 شــهر هم توزیــع می شــود، به نســبت بهتر 

خواهد بود.

رییس هیات مدیره انجمن صنفی نیروگاه هــای ایران گفت: ما اکنون در 
توربین های گاز با افت راندمان حداقل یک تا ۲ درصدی مواجهیم که کاهش 
تولید بین ۵ تا ۱۰ درصد و حتی تا ۲۰ درصد را در پی دارد، در حال حاضر 
تقریبا نزدیک ۲ هزار مگاوات نیروگاه قدیمی و با راندمان ۲۰ تا ۲۲ درصد و 
پایین تر داریم که اگر سرمایه گذاری شده و تبدیل به سیکل ترکیبی شوند 
میزان راندمان به بیش از ۵۷ درصد می رسد. علی نیکبخت در گفت وگو با 
ایلنا، در ارزیابی اعمال خاموشی در فصل زمستان و دلیل بوجود آمدن این 
شرایط اظهار داشت: همواره وقتی فصل سرد آغاز می شود اولویت تامین گاز 
با بخش خانگی است، زیرا همانگونه که در فصل تابستان ناترازی برق داریم 
در زمستان ناترازی به گاز می رســد به طوری که بالغ بر ۲۵۰ میلیون متر 
مکعبی کسری گاز داریم بنابراین اولین جایی که معمولا با کمبود ارسال گاز 
مواجه می شود؛ نیروگاه ها هستند که باید با سوخت دوم تولید انجام دهند. 
وی افزود: تامین سوخت دوم طی فرایندی در مهر و آبان ماه شروع می شود 
اما امسال به نظر می رسد تامین سوخت مورد نیاز نیروگاه ها در زمان بندی 
مورد نظر اتفاق نیفتاده، ضمن اینکه فصل سرد هم زودتر آغاز شده است و 
این موضوع در کنار بحث تاخیر در تعمیرات اساسی نیروگاه ها باعث شده در 

فصل زمستان بخش از واحدهای نیروگاهی در مدار نباشند.
رئیس هیات مدیره انجمن صنفــی نیروگاه های ایــران تصریح کرد: به 
دلیل عقب ماندگی در تعمیرات اساسی برخی نیروگاه ها در پیک تابستان 
گذشته؛ نیروگاه ها پیک تابستان امســال را با شرایط مشروط و به صورت  
خــاص گذراندند و دلیل آن عــدم نقدینگی و همچنیــن عدم پرداخت 
مطالبات پیمانکاران و تولیدکنندگان برق بوده اســت. در نتیجه اینکه به 
محض پایان تابستان نیروگاه ها از مدار خارج شــدند و این باعث شده در 
این زمان هم خاموشــی داشته باشــیم، تمام این عوامل دست به دست 
داده و منجر به این شــده ما در فصل زمســتان هم با کسری برق مواجه 
باشــیم. علاوه بر این، افزایش اســتفاده از لوازم و تجهیزات گرمایشــی 
برقی هم باعث شده که در زمســتان هم مصرف برق افزایشی باشد. وی 

با بیان اینکه اگر نتوانیم گاز نیروگاه ها را تامین کنیم ۷۰ درصد شــبکه 
نیروگاهی متوقف می شود، گفت: بالغ بر ۳۰۰ تا ۳۵۰ میلیون متر مکعب 
گاز در شبکه نیروگاهی به مصرف می رسد که بسته به اینکه که چه میزان 
 با کســری گاز مواجهیم، از نیروگاه ها تقاضا می شــود که از سوخت دوم
 استفاده کنند. نیکبخت درباره تاثیر راندمان نیروگاه ها و کاهش مصرف 
سوخت و در پی آن کاهش ناترازی برق بیان داشت:  ما اکنون در توربین های 
گاز با افت راندمان حداقل یک تا ۲ درصدی مواجهیم که کاهش تولید بین ۵ 
تا ۱۰ درصد و حتی تا ۲۰ درصد را در پی دارد، در حال حاضر تقریبا نزدیک 
۲ هزار مگاوات نیروگاه قدیمی و با راندمان ۲۰ تا ۲۲ درصد و پایین تر داریم 
که اگر سرمایه گذاری شده و تبدیل به سیکل ترکیبی شوند میزان راندمان 
به بیش از ۵۷ درصد می رسد، بعبارت دیگر یعنی با همین میزان سوخت 
مصرفی می توانیم ۲.۷ تا ۳ برابر افزایش تولید برق داشته باشیم یعنی ۵.۵ 
تا ۶ هزار مگاوات به تولید برق افزوده می شــود. وی با تاکید بر اینکه باید 
اهمیت تولید، انتقال و تداوم تولید گاز مدنظر قرار گیرد، اظهار داشت: گاز 
برای تولید نیاز به سرمایه گذاری و انجام پروژه های فشارافزایی دارد و بهبود 
وضعیت شبکه انتقال و توزیع گاز و افت قابل ملاحظه ای که در این شبکه 
اتفاق می افتد به دلیل راندمان پایینی است که در برخی ایستگاه های قدیمی 
وجود دارد و این باعث می شود هر سال به ویژه به دلیل افت فشار چاه های گاز؛ 
کسری تولید افزایش پیدا کند، در مقابل مصرف گاز هم افزایش پیدا می کند.

رئیس هیات مدیره انجمن صنفــی نیروگاه های ایران متذکر شــد: در 
ســمت تولید گاز؛ ده ها میلیارد تومان ســرمایه گذاری در بخش گاز نیاز 
اســت که ناترازی را حل کنیم اما به دلیل شــرایط اقتصادی کشور مانع 
بزرگی بر ســر جذب ســرمایه وجود دارد. در بخش تولید برق هم علاوه 
بر ســرمایه گذاری در بخش احداث نیروگاه مشــکل تامین سوخت هم 
داریم بنابراین باید اولویت بالا بردن راندمان نیروگاه ها و ســیکل ترکیبی 
کردن بخش بزرگی از نیروگاه های گازی باشــد؛ در حــال حاضر انرژی 
حرارتی خروجی از اگزوز توربین ها تلف می شــود در حالی که این میزان 

سوخت می توانســت ببه مصرف تولید برق برســد. وی با تاکید بر لزوم 
سرمایه گذاری در بخش افزایش راندمان نیروگاه ها گفت: با توجه به تداوم 
مشــکل تامین گاز باید روی افزایش راندمان نیروگاه ها و کاهش مصرف 
سوخت سرمایه گذاری ویژه ای صورت گیرد و موضوع مهم تر سرمایه گذاری 
 در در بخش انرژی های تجددپذیر است که نیاز به عزم جدی و تصمیم گیری 
عاجل دارد. نیکبخت گفت: رفع موانع توسعه تجدیدپذیر در کشور نیاز به 
جدیت در همه حوزه ها دارد، اکنون چراغ سبز خوبی برای سرمایه گذاری 
در حوزه انرژی های خورشیدی دیده می شود، در حوزه قوانین حاکمیتی 
اصلاحاتی  ایجاد شده اما همچنان اخذ مجوزهای دهگانه در سازمان های 
مختلف مرتبط با این موضوع دشوار است و موانع زیادی وجود دارد، هزینه 
زیادی که وزارت نیرو به سرمایه گذاران به بخش انرژی خورشیدی تحمیل 
می کند، عدم توسعه شبکه برق و پست های انتقال؛ همه موانعی است که 

جلوی توسعه انرژی خورشیدی را می گیرد.
وی ادامه داد: ما باید از تجربه موفق کشــورهای منطقه برای اضافه کردن 
تا ۱۰ هزار مگاوات انرژی خورشیدی ظرف یک سال استفاده کنیم و همه 
اینها مستلزم ایجاد امنیت روانی برای سرمایه گذار و تسهیل شرایط برای 
سرمایه گذاری است. رئیس هیات مدیره انجمن صنفی نیروگاه های ایران 
تاکید کرد: باتوجه به وضعیت ســوخت در کشــور؛ توجه جدی به انرژی 
تجدیدپذیر قطعا مهم است و کار جدی می طلبد که بتواند تغییرات لازم 
در شــبکه ایجاد کند، البته باتوجه به اینکه تولید پایه برق کشور و حفظ 
فرکانس شــبکه مســتلزم تولید نیروگاه های حرارتی و سیکل ترکیبی 
است باید به این بخش توجه جدی تری صورت گیرد که بتوانند تعمیرات، 
نگهداری و بهره برداری از پروژه های را بدرســتی انجام دهند، در هر حال 
علیرغم تمام مواردی که اعلام شده هنوز گام جدی در این حوزه مشاهده 
نشده است و همچنان نقدینگی مانع اصلی پرداخت مطالبات پیمانکاران 
 و فعالین این حوزه بوده و باعث شده توســعه تجدیدپذیرها عقب بیفتد 

و مشکلات هر روز بیشتر می شود.

راه آهن چابهار _ زاهدان به عنوان ابر پروژه ریلی با پیشرفت بیش از ۷۳درصدی 
همراه بوده که با تزریق منابع مالی تا سال آینده به صورت کامل به بهره برداری 
می رســد . تکمیل کریدور های حمل ونقلــی به عنوان یکــی از اصلی ترین  
برنامه های دولت به شمار می رود که از طریق آن امکان افزایش حمل بار و مسافر 

طبق برنامه هفتم تا ۳۰ درصد  میسر خواهد شد.
یکی از اصلی ترین کریدور های حمل ونقل ریلی راه آهن چابهار_ زاهدان است 
که تاکنون به پیشرفت بیش از ۷۳ درصدی رسیده است و در صورت تکمیل 
این پروژه  بخش زیادی از کریدور شمال _ جنوب و شرق_ غرب کشور تکمیل 

می شود.
راه آهن چابهار-زاهدان در راستای تکمیل  خط ریلی زاهدان به سمت مشهد و 
سرخس  در حال احداث است که تکمیل و بهره برداری از آن برای رشد و ارتقای 
ترانزیت کالا از خاک ایران و همچنین جابه جایی  مســافر بســیار موثر است 
.بنابراین تکمیل این راه آهن جزو اولویت های دولت محسوب شده به طوری 
که  مقام معظم رهبری اجازه برداشــت منابع تا ۳۰۰ میلیون یورو از صندوق 

توسعه ملی را  برای تکمیل این راه آهن داده اند.
 توسعه سواحل مکران، که مورد تاکید تمامی مسئولان کشور است، با تکمیل 
و بهره برداری از راه آهن چابهار-زاهدان-سرخس می تواند تا حد زیادی محقق 
شود بنابراین  توســعه و تکمیل تمامی قطعات  این پروژه بسیار حائز اهمیت 
بوده است. در خصوص آخرین وضعیت پیشرفت این پروژه پیش از این خیرالله 
خادمی مدیرعامل سابق شرکت ساخت و توسعه زیربنا های حمل ونقل کشور 

به باشگاه خبرنگاران گفته بود: طول مسیر ریلی  راه آهن  چابهار _ زاهدان ۶۳۴ 
کیلومتر است که تاکنون یکی از فازهای اصلی  حدفاصل خاش _ زاهدان به 

طول ۱۵۲ کیلومتر به بهره برداری رسیده است.
وی  با بیان اینکه  همچنین قطعه دوم که حدفاصل چابهار تا نیک شهر به طول 
۱۵۱ کیلومتر با پیشرفت فیزیکی حدود ۸۸ درصد در بخش زیرسازی در حال 
اجراست گفت:  پیشرفت فیزیکی زیرسازی کل مسیر چابهار _ زاهدان به  ۹۰ 
درصد رســیده همچنین بخش زیادی از عملیات اجرایی تونل های مسیر به 

اتمام رسیده  است .
خادمی بــه تخصیص  ۳۰۰ میلیون یــورو معادل ۷.۴ همــت اعتبار از محل 
صندوق توسعه ملی به راه آهن چابهار-زاهدان در سال های  گذشته اشاره کرد 
و گفت :  تا کنون، ۲.۲ همت اعتبار از محل منابع عمومی و سایر منابع به همراه 
۴.۲ همت از محل منابع تهاتر و در مجموع معــادل ۱۳.۸ همت به این پروژه 

اختصاص یافته است.
طبق آخرین آمار های اعلام شــده  ارزش روز این ابر پروژه ریلی را حدود ۱.۵ 
میلیارد دلار و ارزش روز کار های انجام شــده تا کنون به ۴۵ همت رســیده 
است. اتصال ترانزیتی کشور های آسیای میانه و شرق روسیه به آب های آزاد، 
دسترسی افغانستان به آب های آزاد و کشور هندوستان به بندر چابهار از جمله 
مهم ترین اهداف برای  ســاخت راه آهن چابهار-زاهدان اســت که زمینه ساز 

تقویت کریدور شرقی کشور هم می شود.
در خصوص آخرین وضعیت پیشرفت این پروژه عباس خطیبی معاون شرکت 

ساخت و توسعه زیربنا های حمل ونقل کشور  به باشگاه خبرنگاران  با بیان اینکه 
پروژه راه آهن چابهار _ زاهدان  به عنوان  یک پروژه مهم در شرق کشور است 
که  پیشرفت آن به ۷۳ درصد رسیده اســت گفت:  با توجه برنامه ریزی های 
صورت گرفته در سازمان برنامه و بودجه و تخصیص منابع مالی لازم  امیدواریم 
تا پایان سال آینده  تمام طول ۴۵۰ کیلومتر  باقی که  حد فاصل چابهار تا خاش  

را  افتتاح و بهره برداری برسانیم.
 وی ادامه داد: تــا کنون محدوده زاهــدان خاش با طــول ۱۵۴ کیلومتر در 
سال گذشته به افتتاح و بهره برداری رسیده و با توجه به آنکه قرار گاه سازندگی 
خاتم الانبیا پیمانکار این پروژه اســت امیدواریم روند و سرعت اجرای کار با 

گشایش های ایجاد شده افزایش یابد.
خطیبی توضیح داد:احداث ســه هزار و ۲۰۰ کیلومتر خط ریلی در این قانون 
تکلیف شده است که شــامل یک هزار کیلومتر دوخطه کردن خطوط موجود 
و برقی کردن، ۴۰۰ کیلومتر خطوط فرعی بــرای اتصال به مبادی بار و مراکز 
صنعتی و تجاری و ســاخت یک هزار و ۸۰۰ کیلومتر خط ریلی جدید است و 
وظیفه شرکت ساخت و توسعه زیربنا های حمل ونقل کشور محسوب می شود.

با توجه به آنکه راه آهن چابهار_ زاهدان توسط قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا 
در حال اجرا است پیش از این سردار عابد فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا 
به باشگاه خبرنگاران در خصوص آخرین وضعیت اجرای این پروژه  به باشگاه 
خبرنگاران گفت: راه آهن چابهار زاهدان  یک پروژه حیاتی و استراتژیک است 

که باعث شده  بندر شهید بهشتی به این خط ریلی متصل شود .

وی ادامه داد:  اتصال این بندر به راه آهن در جهت حمل بار  بسیار مهم است و 
از جهت اقتصادی نیز  بسیار مهم و حائز اهمیت است.

او بیان کرد: بر اساس برنامه ریزی که در دولت سیزدهم صورت گرفته بود مقرر 
شده بود که تا پایان امسال راه آهن چابهار زاهدان را  به اتمام برسانیم ، اما  بعد 
از حادثه رئیس جمهور متأسفانه این پروژه دچار عقب ماندگی شد به طوری که 
قرار بود هر ماه یک همت  به این پروژه تخصیص یابد، اما ما نخواستیم این پروژه 
به دلیل شرایط منطقه و حضور قاچاقچیان  تعطیل شود بنابراین از منابع مالی 

سایر پروژه ها استفاده کرده و به این پروژه تزریق کردیم.
او ادامه داد: با آمدن دولت چهاردهم در خصوص این پروژه رایزنی شد و در حال 
حاضر  بخش زیر ســاختی این پروژه به اتمام رسیده و در حال  تامین ریل آن 
هستیم که از طریق  تولید داخل تامین می شود. بنابراین صفر تا ۱۰۰ این پروژه 

داخلی سازی شده است .
وی تاکیدکرد: یکی از برنامه ها ومذاکراتی که با دولت چهاردهم انجام شــد 
تکمیل این پروژه بوده و در تلاش هستیم  که   تا ســال آینده به بهره برداری 
برســانیم. در صورت  بهره برداری از این پروژه قابلیت حمل بار و ترانزیت بین 
۷ و نیم تا ۸ میلیون تن داریم و همچنین امکان حمل مسافر تا ۱۰۰ هزار نفر 
فراهم می شود. گفتنی است  راه آهن چابهار _ زاهدان به عنوان مهمترین طرح 
گذرگاهی ایران به شمار می رود که طبق اعلام مسئولان امیدواریم تا پایان سال 
این پروژه با تزریق منابع مالی به بهره برداری رســیده و کریدور شرقی کشور 

تکمیل شود.

درحالــی مطابــق قانون 
موسســات  و  بانک هــا 
اعتباری بایــد ۲۰ درصد 
تســهیلات پرداختی را به 
مسکن اختصاص دهند که 
ضعف نظارت باعث شــده این بانک ها به تکالیف 
خود عمل نکنند. به گزارش تسنیم، بر اساس ماده 
۴ قانون جهش تولید مسکن، بانک ها و مؤسسات 
اعتباری غیربانکی موظف هستند حداقل ۲۰ درصد 
از تسهیلات پرداختی سالانه خود را به بخش مسکن 

اختصاص دهند.
این تسهیلات باید با نرخ سود مصوب شورای پول 
و اعتبار به بخش مسکن تخصیص یابد. به ویژه در 
ســال اول اجرای قانون، بانک ها باید حداقل ســه 
میلیون و ششــصد هزار میلیارد ریال از تسهیلات 
خود را به واحدهای مسکونی مربوط به این قانون 
اختصاص دهند. علاوه بر این، برای سال های آینده، 

منابع تســهیلاتی باید با توجه به نرخ تورم سالانه، 
افزایش یابد تا درصد اختصاص یافته به مســکن با 

تورم تطبیق پیدا کند.
از ســوی دیگر بانک مرکزی طبق روال ســالانه، 
سهمیه های تعیین شده برای بانک ها را ابلاغ کرده 
اســت، گزارش ها نشــان می دهد این بانک ها به 
تعهدات خود عمل نکرده اند. این سهمیه ها که برای 
سال های اول تا چهارم اجرای قانون ابلاغ شده اند، 
به ترتیب به میــزان ۳۶۰، ۴۵۸، ۶۰۵ و ۷۹۷ هزار 
میلیارد تومان است. گرچه سهمیه های اعلام شده 
بانک مرکزی کمتر از ۲۰ درصد از مبلغ پرداختی 
بانک ها در هر سال است، اما عدم پایبندی بانک ها به 
تعهدات خود همچنان به یکی از مشکلات اساسی 

طرح نهضت ملی مسکن تبدیل شده است.
کارشناسان اقتصادی تأکید دارند با توجه به شرایط 
فعلی، عدم پایبندی به ســهمیه های اعلام شــده 
می تواند تأثیرات گسترده ای بر پروژه های نهضت 
ملی مســکن و به تبع آن بخش بازار مسکن کشور 
بگذارد. باوجود آنکه بانک مرکزی هر سال سهمیه 

بانک های عامل را تعیین کرده، اما به نظر می رسد 
که این سیاســت ها بدون نظــارت و پیگیری های 

جدی، در عمل با چالش هایی مواجه شده  است.
بر اســاس آمار از ابتدای اجرای طرح نهضت ملی 
مسکن تا مهرماه امســال حدود ۱.۹ میلیون واحد 
مســکن شــامل واحدهای خودمالکی، مســکن 
روستایی و بافت فرسوده برای پرداخت تسهیلات 
به بانک ها معرفی شده اســت. از این تعداد قرارداد 
حدود ۹۰۰ هزار واحد به مبلغ حــدود ۳۳۶ هزار 

میلیارد تومان از سوی بانک ها امضا شده است.
از مبلغ قراردادهای امضاشده نیز تا مهرماه حدود 
۱۷۵همت پرداخت شده است، به عبارتی در زمان 
حاضر حــدود یک میلیون متقاضــی نهضت ملی 
مسکن در صف امضای قرارداد و پرداخت تسهیلات 
از ســوی بانک ها و مؤسســات مالی قــرار دارند.  
مدیرعامل سابق صندوق ملی مسکن دوشنبه هفته 
قبل از افزایش جریمه بانک های متخلف نهضت ملی 
مسکن به ۲۰۲همت خبر داد و خواستار همراهی 
سازمان برنامه، وزارت نفت و سازمان امور مالیاتی با 

طرح مذکور شد. محمدرضا مهدیار اسماعیلی بیان 
کرد: قانون تمامی بانک ها را موظف کرده اســت تا 
۲۰ درصد تسهیلات خود را در حوزه مسکن صرف 
کنند. میزان تخلف بانک ها در سال اول ۶۱همت، در 
سال دوم ۹۱همت بوده و برای سال بعدی نزدیک به 
۹۱ همت است که جمع کل را به ۲۰۲ همت )هزار 
میلیارد تومان( برای سه سال رسانده است و برای 
جریمه های سال اول و دوم برگه تشخیص مالیاتی 
صادر شده است. منابع حاصل از این موارد باید به 
صندوق ملی مسکن واریز شود و برای بخش مسکن 

هزینه شود.
وی تصریح کرد: بخشی از این جریمه ۲۰۲همتی 
استنکاف بانک ها در سال اول و دوم بخشی محقق 
شده است و نزدیک به یک هزار و ۱۰۰ میلیارد تومان 
بانک کشــاورزی وصول شــد و بقیه نیز به ترتیب 
وصول خواهد شد، سایر بانک ها نیز تلاش کردند و 

به بخشی از تعهدات خود عمل کردند.
وی یکی از شروط موفقیت طرح نهضت ملی مسکن 
را همراهی بانک ها عنوان کرد و افزود: مطابق قانون 
در سال ۱۴۰۰ معادل ۳۶۰ همت، در سال ۱۴۰۱ 
معادل ۴۵۸ همت، سال ۱۴۰۲ معادل ۶۰۵ همت 
و ســال ۱۴۰۳ معادل ۷۹۷ همت بانک ها باید وام 
مسکن بدهند که ســرجمع این عملیات ۲ هزار و 
۲۰۰ همت می شود که اگر این رقم محقق شود این 
امکان وجود دارد که ما به تکالیــف در زمان مقرر 
خود عمل کنیم، تاکنون کمتر از یک چهارم عمل 

شده است.
مدیرعامل سابق صندوق ملی مسکن با بیان این که 
وزارت راه و شهرسازی به تنهایی نمی تواند ابرپروژه 
نهضت ملی مسکن را به سرانجام برساند، گفت: در 
این کار باید بانک ها همراهی داشته باشند، منابع نفتی 
مصوب به آن تخصیص یابــد و منابع تملک دارایی 

سرمایه که در بودجه است باید تخصیص یابد.
مهدیار اسماعیلی تأکید کرد: اگر می خواهیم نهضت 
ملی مسکن متوقف نشود باید آنچه سهم بانک است، 
آنچه سهم نفت است و آنچه سهم آورده مردم است 
و آنچه سهم ســازمان برنامه و بودجه است همگی 
محقق شود. نمی شود تمام توقعات اجرای نهضت 
ملی مســکن را به تنهایی از وزارت راه و شهرسازی 
داشت بلکه باید بانک ها، ســازمان برنامه و بودجه، 
وزارت نفت و سازمان امور مالیاتی کنار وزارت راه و 
شهرسازی به تعهدات خود برای طرح نهضت ملی 

مسکن عمل کنند.
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بانک ها بر مدار نافرمانی از نهضت ملی مسکن حرکت می کنند

جریمه بانک های متخلف در حوزه مسکن

نیاز به ده ها میلیارد تومان سرمایه گذاری در بخش گاز

تکمیل کریدور شرقی کشور با تکمیل راه آهن چابهار _ زاهدان

اصلاح راه ها نیازمند ۱۴۰ همت است

تکمیل پروژه های عمرانی با درآمدهای مالیاتی

بازار گوجه فرنگی از اوایل آذر متعادل می شود
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فناوری و 
اطلاعات

بخش خصوصی ۵۰ برابر دولت در پارک فناوری پردیس 
سرمایه گذاری کرد

رئیس پارک فناوری پردیس گفت: ســرمایه گذاری بخش خصوصی در پارک فناوری 
پردیس ۵۰ برابر مبلغی است که دولت در آن سرمایه گذاری داشته است. مهدی صفاری نیا 
در گفت وگو با ایرنا اظهار داشت: فروش تولیدات دانش بنیان پارک فناوری پردیس در سال 
گذشــته ۶۰ هزار میلیارد تومان بود. وی افزود: در پارک فناوری پردیس، ۳۵۰ هزار متر 
مربع فضای فناوری توسط شرکت های دانش بنیان و فناور به بهره برداری رسیده است 
و شرکت ها در پارک ۱.۲ میلیون مترمربع در حال ساخت دارند. صفاری نیا توضیح داد: 
محصولات شرکت های دانش بنیان در سال گذشته از خروج ۷۰۰ میلیون دلار ارز از کشور 

جلوگیری کرد.
وی تاکید کرد: اگر بتوانیم بحث های تامین مالی شرکت های دانش بنیان را تسهیل کنیم 
سرمایه گذاری شرکت ها در پارک  فناوری پردیس افزایش می یابد زیرا شرکت های فناوری 
پس از گذشت یک دهه از تصویب قانون دانش بنیان توانسته اند محصولات خود را وارد بازار 
کنند. رئیس پارک فناوری پردیس ادامه داد: پس از ورود محصولات شرکت های دانش بنیان 
به بازار، اکنون این شرکت ها نیازمند توسعه ظرفیت هایی در ابعاد داخلی و خارجی هستند اما 
مشکل جدی تامین مالی است. وی بیان کرد: هم اکنون شرکت های دانش بنیان برای توسعه 
فضا و ســرمایه در گردش خود نیازمند تامین مالی هستند و پارک های فناوری همچون 
پردیس ظرفیت تامین منابع بزرگ مالی برای این شــرکت ها را ندارد. صفاری نیا درباره 
افزایش تعداد شرکت های دانش بنیان در پارک فناوری پردیس نیز گفت: برای این منظور 
بایستی زیرساخت های لازم فراهم شود البته برخی شرکت های دانش بنیان این کار را انجام 
دادند و این امیدآفرین است. وی افزود: پارک های فناوری باید از درون دانشگاه هسته های 
تحقیقاتی و تیم ها را کمک کند تا وارد مراکز رشد و شتاب دهنده ها شوند، ساختارشان در 
مسیر حرفه ای شکل بگیرد و سیر موفقیت آنها تسریع شود. پارک فناوری پردیس با داشتن 
دو شعبه پس از گذشت بیش از ۲ دهه فعالیت، به مساحت ۴۷۰ هکتار توسعه یافته است. 
۴۸۴ عضو اصلی پارک با بیش از ۹ هزار نفر نیروی انسانی در کنار استارتاپ های مستقر در 

کارخانه های نوآوری، مجموعه خانواده  پارک فناوری پردیس را تشکیل می دهند.

رســیدگی ۹۶ درصدی به درخواست های مردم برای 
توسعه ارتباطات روستایی

بررسی های وزارت ارتباطات نشان می دهد که از آغاز فعالیت دولت چهاردهم تاکنون در 
مجموع به ۹۶ درصد از درخواست های مردمی ثبت شــده در سایت »کارزار« با موضوع 
ارتباطات روستایی رسیدگی و پاسخ مناسب داده شده اســت. به گزارش ایسنا، کارزار 
)بستر آنلاین کمپین های جمع آوری امضا( که از خردادماه سال ۱۳۹۶ راه اندازی شد، 
یک استارتاپ اجتماعی است که مأموریت اصلی آن ترویج مطالبه گری مدنی و هم افزایی 
اجتماعی است. این سایت به عنوان پلتفرمی امن، مستقل و رایگان برای طرح درخواست ها، 

شکواییه ها و تقدیرهای جمعی از طریق جمع آوری امضا معرفی شده است.
این پلتفرم دارای مجوزهای لازم از مراجع مختلف است و تاکید شده در چارچوب قوانین 
جمهوری اسلامی ایران و با اتکا به اصل ۲۴ قانون اساسی مبنی بر آزادی بیان و همچنین 

قوانین حقوق شهروندی و قانون تجارت الکترونیک در کشور فعالیت می  کند.
بر این اساس وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات اعلام کرده در بازه زمانی دی ۱۳۹۹ تا 
شهریور ۱۴۰۳، تعداد ۱۳۶ کارزار در حوزه اینترنت روستایی با بیش از ۴۰ هزار امضا از مردم 

و فعالان محلی به ثبت رسیده که تا پیش از این و برای مدت ۴ سال بدون پاسخ مانده بود.
یکی از اولویت های وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در دولت چهاردهم توسعه ارتباطات 
روستایی در جهت رفع شکاف دیجیتال و برقراری عدالت ارتباطی در سراسر کشور به شمار 
می رود که در این راستا، وزارت ارتباطات بعد از احصای وضعیت روستاهای فاقد ارتباطات 
و یا دارای ارتباطات بی کیفیت، برنامه ریزی مدونی نســبت به ارتقای فناوری یا احداث 

سایت های جدید روستایی در دستور کار قرار داده است.
در این بین مطالبات مردمی در روســتاهای مختلف در دوره زمانی مشخصی در قالب 
فراخوان هایی با امضای کاربران تشــکیل و به صورت عمومی در چارچوب کمپین هایی 
در سایت کارزار به ثبت رسید. در این بین، مجری طرح توسعه ارتباطات روستایی وزارت 
ارتباطات در دوره جدید فعالیت، با برگزاری جلساتی با مدیران سایت کارزار که میزبان ثبت 
مطالبات این حوزه بود، در وهله نخست نسبت به بررسی مطالبات به ثبت رسیده، اقدام 
کرد. سپس با مشخص شدن آخرین وضعیت آنها، برنامه ریزی جداگانه ای نسبت به ایجاد 

پوشش یا ارتقای فناوری ارتباطی آنها تدوین و برای اجرا به اپراتورهای همراه ابلاغ کرد.
براساس اعلام وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، با بررسی های صورت گرفته از سوی 
مجری طرح توســعه خدمات عمومی اجباری روستایی مشخص شــد که از میان این 
درخواست های ثبت شــده در مدت زمان حدود ۴ ســاله، ۱۰۱ مورد معادل ۷۴ درصد 
روستاهای به ثبت رسیده به شبکه ملی اطلاعات و اینترنت پرسرعت متصل شده اند. ۳۰ 
مورد معادل ۲۲ درصد دیگر نیز در مرحله اجرایی توسط اپراتورها قرار دارند و با ابلاغی 
که از سوی وزارت ارتباطات صورت گرفته، به زودی مشکل ارتباطی آنها برطرف می شود.

این اقدام وزارت ارتباطات در راستای احترام به حقوق شهروندان و پاسخگویی شفاف و 
دقیق به مطالبه های آنها، موجب ارتقای سطح دسترسی به اینترنت و بهبود کیفیت زندگی 
روستاییان می شود که می تواند آثار مثبت اقتصادی و اجتماعی بویژه در زمینه رونق بیش 

از پیش کسب و کارهای خرد دیجیتال و توانمندسازی روستاییان به همراه داشته باشد.

ساخت ساکشن های پزشکی و دندانپزشکی توسط یک 
شرکت دانش بنیان

انواع ساکشن های پزشکی، دندانپزشکی و تجهیزات پزشکی، به همت پژوهشگران یک 
شرکت دانش بنیان، منطبق با استانداردهای روز دنیا داخل کشور تولید شد.

به گزارش ایرنا، واردات تجهیزات پزشکی، ارزبری بالایی دارد. بر همین اساس یک شرکت 
دانش بنیان نخستین تولیدکننده ساکشن دندانپزشکی تمام اتوماتیک در کشور است و 
انواع ساکشن های پزشکی و دندانپزشکی، تورنیکت جراحی، مینی یونیت دندانپزشکی 
الکتریکی، کمپرسور هوای دندانپزشکی، میزآزمایشــگاهی و آموزشی دندانپزشکی از 
محصولات این شرکت است. این شرکت دانش بنیان علاوه بر کسب پروانه تولید وسایل 
پزشکی از سازمان غذا و دارو، موفق به کسب گواهی ایزو ۱۳۴۵۸ )سیستم مدیریت کیفیت 

تجهیزات پزشکی( از کشور کره جنوبی شده است.
حمید ساغری چیان مدیر عامل این شرکت فناور نخستین محصول تولیدی فناورانه شرکت 
ساکشن تمام اتوماتیک دندانپزشــکی عنوان و اضافه کرد: علاوه بر ثبت اختراع، جوایز 
متعددی را دریافت کرده ایم و درحال حاضر در این مجموعه دانش بنیان، انواع ساکشن های 

پزشکی و دندانپزشکی و سایر تجهیزات پزشکی تولید می شوند.
وی افزود: یکی از چالش های موجود در حوزه دندانپزشکی، دستگاه های ساکشن است. 
در زمانی که طراحی ساکشن تمام اتوماتیک دندانپزشکی را آغاز کردیم، حدود ۹۹ درصد 
یونیت های دندانپزشکی مجهز به ساکشن آبی بودند. این فعال حوزه دانش بنیان ادامه داد: 
این نوع ساکشن ها، ساختمان ساده ای دارند و عمده مشکل آن، مصرف بسیار زیاد آب )۱۰-
۵ لیتر آب در دقیقه( همچنین، ورود جیوه و آمالگام به سیستم فاضلاب است. برای رفع این 
 TC۲۰۰۰ مشکلات، اقدام به طراحی و تولید ساکشن تمام اتوماتیک دندانپزشکی مدل

کردیم و با همین محصول، موفق به دریافت مجوز دانش بنیانی شدیم.
وی افزود: در ادامه فعالیت ها، سبد تولید محصولاتمان را گسترش داده و محصولات دیگری 
مانند ساکشن جنرال ۳۸، ۲۲، نوزادی، آمبولانسی و لیپوساکشن را تولید کردیم و تمام این 

محصولات دارای پروانه تولید از سازمان غذا و داروی اداره کل تجهیزات پزشکی هستند.
مدیرعامل این شرکت فناور درخصوص برخی چالش ها و مشکلات موجود، گفت: تهیه 
قطعات یدکی از جمله پمپ وکیوم یکی از مشکلاتی است که با آن مواجه هستیم و در 
داخل کشور تولید نمی شود و مجبور به تهیه این قطعات از کشورهایی نظیر چین هستیم 
که با توجه به نوسانات ارز و زمان بر بودن واردات، مشکلاتی برای شرکت های مختلف از 

جمله شرکت ما ایجاد کرده است.

اخبار

عضــو حقیقی شــورای عالی 
فضای مجازی تاکید دارد که 
سکوهای خارجی باید قانون 
حاکم در ایــران را مثل همه 
کشورهای دنیا بپذیرند تا مثل 
هزاران نرم افزار کاربردی دیگر خارجی بتوانند در کشور 

بدون محدودیت فعالیت کنند.
به گزارش ایسنا، رضا تقی پور در راستای تاکیدات اخیر 
مقام معظم رهبری درخصوص اهمیت حفظ امنیت روانی 
جامعه در فضای مجازی اظهار کرد: دنیا امروز با پدیده 
جدیدی به نام جنگ رســانه های اجتماعی روبروست 
و کشــور ما نیز از این قاعده مستثنی نیست. این جنگ 
ابعاد گسترده ای دارد که تمامی آحاد جامعه در طبقات 
مختلف همچون دولت ها، ســازمان ها، شرکت ها، افراد 
مشهور، کودکان، بزرگسالان، مجریان انتخابات و حتی 
نهادهای حاکمیتی، آموزشی و دانشگاه ها را در بر گرفته 

است.
وی گفت: آنچه رسانه های اجتماعی را به ابزار مناسبی 
برای جنگ تبدیــل کرده امکان دسترســی همگانی و 
سهولت استفاده از آن نسبت به ابزارهای پیشین و عدم 

نیاز به برخورداری از مهارت و تخصص بالای فنی است.
تقی پور با اشــاره به این که این ویژگی تمرکز قدرت را 
از نهادهای کلان نظیر دولت ها به شــبکه هایی از افراد 
منتقل کرده و با قابلیت خلق و توزیع اطلاعات فراگیر، 
تاثیر شگرفی بر این جنگ گذاشــته است، تاکید کرد: 
جنگ شناختی که جنگ رســانه ای جزوی از آن است، 
برای تضعیف روحیه و بی هویت کردن یک جامعه و ایجاد 
اغتشاش در اطلاعات، شــکل گرفته و هدف ذهن افراد 
اســت که به وضوح این موضوع را با انتشار اخبار جعلی، 
شــایعات، تحریف ها و تخریب های ذهنــی در جامعه 

مشــاهده می کنید بنابراین ایجاد و حفظ امنیت روانی 
جامعه در فضای مجازی اهمیت ویژه دارد.

نماینده مجلس شــورای اســلامی تصریح کرد: همه 
کشــورها در این حوزه حکمرانی و قواعد مشــخصی را 
اعمال کردند و حتی آمریکا که خود مبدع این فضاست 
صراحتا تاکید کرده که هرآنچه در دنیای واقعی به عنوان 
قانون مطبوعات وجود دارد باید در رسانه های مجازی و 
در کل فضای مجازی تسری یافته و اعمال شود که بشدت 
بر اجرای آن نظارت دارند تا جایی که در بحث اغتشاش 
های مرتبط با ترامپ، علیه آن شکایت کرده و وی مدت 

ها درگیر دادگاه بود.
تقی پور افزود: در اروپا هــم تحت قانون حفاظت از داده 
ها )GDPR( شــاهد اعمال حاکمیت بر فضای مجازی 
هســتیم و آنها، برای ســکوهای آمریکایی هم قوانین 
سختگیرانه ای دارند که بخشی از آن نیز به اخبار جعلی 
اختصاص دارد و براساس آن، این سکوها وظیفه دارند تا 
با نرم افزارها و هوش مصنوعی با این موضوع مقابله کنند.

عضو حقیقی شــورای عالی فضای مجازی درخصوص 
دو قطبی کاذب شــکل گرفته در فضــای مجازی برای 
فیلترینگ اعلام کرد: این موضوع نیز برگرفته از جنگ 
روانی و شناختی است چرا که ملت ایران درک می کند 
که فقط چند ســکوی محدود به دلایل روشن مسدود 
شــده که این اقدام به دســتور مراجع قضایی و سطوح 
عالی صورت گرفته چرا که متاســفانه این سکوها بستر 
بســیاری از جرائم مالی و قاچاق مواد و مخدر و فروش 
اسلحه غیرمجاز و مفاسداخلاقی و آدم ربائی ها و عملیات 
تروریستی بوده و بعضی از همین سکوهای قانون گریز 
خارجی هســتند، بنابراین باید قانون حاکم باشد مثل 
همه کشــورهای دنیا بپذیرند قوانین کشور ما را رعایت 
کنند و امنیت روانی جامعه را مختل نکنند مثل هزاران 
نرم افزار کاربردی دیگر خارجی که وجود دارند و ذره ای 
محدودیت فعالیت در جمهوری اسلامی ندارند و آزداند 

فعالیت کنند.

براساس اعلام مرکز ملی فضای مجازی، وی با اشاره به 
این که تقلیل موضوع مهــم حکمرانی فضای مجازی به 
مباحث مسدودسازی اشتباه است، گفت: تمامی کشورها 
در این حوزه قانون و چارچوب دارند و در مسیر حکمرانی 
قانونمند در فضای مجازی هستند و صرفا این حق برای 
کشور ما به دلایل بســیار سخیف همچون تحریم نقض 
شده است بنابراین اگر بخواهیم امنیت روانی جامعه در 

این فضا حفظ شود باید در این مسیر حرکت کنیم.
تقی پور افزود: آقای رئیس جمهور بارها اعلام کردندکه 
به کار کارشناسی اعتقاد دارند بر همین اساس به عنوان 
یک کارشناس معتقدم اگر دولت می تواند محتوای ضد 
اخلاقی که در داخل این سکوها منتشر می شود، حذف 
یا مســدود کند و راه حل فنی برای این کار دارد، بیاید 
ارائه بدهد و فیلترینگ را بردارد. این در حالی اســت که 
در اتحادیه اروپا هم در صورت تخلف سکو از ارزش های 
این کشــور علاوه بر جریمه های سنگین مسدودسازی 

اتفاق می افتد.
وی با تاکید بر این که در صورتی که شــرایط همکاری 

این سکوها و اعمال حکمرانی مشــابه سایر کشورها با 
جمهوری اسلامی اجرا شود باید مسدود سازی لغو شود، 
اعلام کرد: این در حالی اســت که اگر مصوبات شورای 
عالی فضای مجازی به خصوص مصوبه ساماندهی پیام 
رســان ها که برای ۱۳ خرداد سال ۱۳۹۶ است، کامل و 
جامع اجرا شود، اصلًا نیاز به فیلترینگ نداشته و نداریم. 
مسئولین امر باید بیایند پاســخ بدهند چرا این مصوبه 

بسیار مهم چرا تاکنون بر زمین مانده و اجرا نشده است!
عضو حقیقی شورای عالی فضای مجازی در پایان با بیان 
این که مصوبات شورا توسط دولت لازم الاجراست، گفت: 
سوال های مشخصی در این خصوص مطرح است که یکی 
تبیین راه حل آنها برای مقابلــه با محتوای ضداخلاقی 
است. پیشتر هم در دولت های یازدهم و دوازدهم اعلام 
کردند که تلگرام در خصوص کانال های ضد اخلاقی با 
آنها همکاری می کند که متاسفانه در واقعیت هیچ اتفاقی 
نیفتاد و نه تنها این شبکه اجتماعی بلکه تمامی سکوهای 
خارجی باید پاسخگو باشند. این مباحث جناحی نبوده 

و جلوگیری از آسیب های اجتماعی و ناهنجاری است.

تمام کشورها قواعد مشخصی را اعمال کرده اند

الزام سکوهای خارجی به پذیرش حکمرانی قانونمند
News kasbokar@gmail.com

استفاده از هوش مصنوعی در صنعت فضایی با امضای 
تفاهمنامه ای بین حسن سالاریه سرپرست پژوهشگاه 
فضایی ایران و محمد سعید سرافراز رئیس سازمان ملی 

هوش مصنوعی ایران وارد فاز عملیاتی شد.
به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، سالاریه 
در این مراســم با بیان اینکه تعداد بیشــتر ماهواره ها 
در منظومه های فضایــی و افزایش دقــت تصاویر در 
صنعت فضایی دنیا در حال رخدادن است، گفت: هوش 
مصنوعی ابزاری قدرتمند در تصمیم ســازی و تحلیل 
داده های ماهواره ای اســت و با وجود داده های فراوانی 
که توســط ماهواره ها برداشت می شــود، بدون هوش 

مصنوعی، تحلیل داده ها امکان پذیر نخواهد بود.
وی ادامه داد: از شناســایی آفات گیاهی و مرز اراضی تا 
دعواهای حقوقی و بیمه کشــاورزی، همچنین بررسی 
رطوبت خاک و مدیریت صید آبزیان تا اکتشــاف معادن 
در همه این موارد، ضــرورت وجود هوش مصنوعی برای 

پردازش این داده ها مشخص است. سرپرست پژوهشگاه 
فضایی با اشــاره به اینکه توانمندی پردازشگرها به طور 
چشم گیری بهبود یافته و الگوریتم های پیشرفته بر روی 
ماهواره ها و ایستگاه های زمینی قابل اجرا هستند، تصریح 
کرد: انتقال داده ها توسط الگوریتم های پیچیده در منظومه 
ماهواره های مرتبط با هم انجام می شــود و هرچه تعداد 
ماهواره ها بیشتر باشد، مدیریت ترافیک انتقالی پیچیده 
تر می شود که این موضوع نیازمند یادگیری و پیاده سازی 
هوش مصنوعی اســت و کشورهای بســیاری به دنبال 

سرمایه گذاری در این حوزه هستند.
وی با تاکید بر اهمیــت بهره برداری از هوش مصنوعی 
در پروژه های عملیاتی خاطرنشــان کــرد: ما به دنبال 
راه حل هایی هســتیم که با همکاری مرکز ملی هوش 
مصنوعی، به بهبود عملکــرد مأموریت های فضایی و 

تسهیل دسترسی به داده های فضایی کمک کند.
این تفاهمنامه به منظور اســتفاده بهینه از ظرفیت های 

علمی و تخصصی و بهره برداری حداکثــری از فناوری 
هوش مصنوعی در راستای رفع نیازهای کشور و تسهیل 
دسترســی به داده های فضایی برای زیســت بوم هوش 
مصنوعی منعقد شده است. موضوعات همکاری در این 
تفاهم نامه شامل استفاده از الگوریتم های یادگیری ماشین 
برای تحلیل داده های جمع آوری شده از مأموریت های 
فضایی، توسعه سامانه های هوش مصنوعی برای کنترل 
و مدیریت عملکرد ماهواره ها و بهبــود کیفیت تصاویر 
ماهواره ای است. این موارد به سازمان ها و نهادهای مختلف 
این امکان را می دهد که از اطلاعات دقیق تری بهره برداری 

کرده و تصمیمات بهتری اتخاذ کنند.
مطابق تفاهمنامه منعقد شــده، ســازمان ملی هوش 
مصنوعی متعهد به شناسایی چالش های کلان و ارائه 
راهکارهای مبتنی بر هوش مصنوعی در این زمینه است. 
همچنین، این سازمان به مشارکت در زیرساخت های 
فنی و برگزاری دوره های آموزشی برای ارتقای دانش و 

مهارت های مرتبط با هوش مصنوعی در حوزه فضایی 
نیز متعهد شده است. پژوهشگاه فضایی ایران نیز وظیفه 
اشــتراک گذاری داده های فضایی و فراهم سازی بستر 
لازم برای حضور و رشد شرکت های فعال در حوزه هوش 
مصنوعی را بر عهده دارد. این پژوهشــگاه همچنین به 
تسهیل پیاده ســازی فناوری های هوش مصنوعی در 

سیستم های موجود و جدید متعهد است.
این تفاهمنامه به عنوان یک گام اساســی در راستای 
ارتقای همکاری هــای علمی و فنــاوری، می تواند به 
پیشــرفت های قابل توجهی در زمینه تحقیق و توسعه 
فناوری های نوین منجر شــود. بنابرایــن با همکاری 
نزدیک بین سازمان ملی هوش مصنوعی و پژوهشگاه 
فضایی ایــران، انتظار می رود که نتایــج این همکاری 
به بهبــود عملکــرد مأموریت های فضایی و تســهیل 
 دسترسی به داده های فضایی برای پژوهشگران و فعالان

 این حوزه بینجامد.

معاون ســرآمدان و نخبــگان بنیاد ملــی نخبگان با 
اشــاره به دیدار مســئولان این بنیاد بــا محمد مخبر 
دســتیار مقام معظم رهبری گفت: در این جلســه، بر 
ضــرورت همــکاری دســتگاه ها برای رفع مشــکل 
مســکن نخبگان و ایجاد زیرساخت های آزمایشگاهی 
 تخصصــی برای حفــظ و حمایــت از اســتعدادهای 

برتر تأکید شد.
به گزارش ایرنا، نرگس حســینمردی با اشاره به دیدار 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
و رئیس بنیاد ملی نخبگان با محمد مخبر، مشــاور و 
دستیار مقام معظم رهبری گفت: در این دیدار، مشاور 
و دســتیار رهبر معظم انقلاب بر حمایت مقام معظم 
رهبری از بنیاد ملی نخبگان و معاونت علمی و فناوری 

ریاست جمهوری تأکید کرده و خاطرنشان ساخت که 
رهبر معظم انقلاب این دو نهاد را از خودشان می دانند.

حســینمردی افزود: دکتــر مخبر بــه مأموریت های 
خود در حوزه شناسایی اســتعدادها نیز اشاره و عنوان 
کرد که بنیاد ملی نخبــگان و معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری می توانند در این مسیر همکاری های 

موثری در تحقق امور مورد نظر داشته باشند.
معاون ســرآمدان و نخبگان بنیاد ملی نخبگان گفت: 
دســتیار رهبری همچنین نیروی انسانی متخصص و 
نخبه را نقطه قوت کشور برشمرد و بر پشتیبانی بنیاد 
ملی نخبگان و معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
از اســتعدادهای برتر و نخبگان تأکید کــرد. افزون بر 
این، بر ضرورت بازتعریف نخبگی و ایجاد دســته بندی 

دقیق تر از ســطوح آن تاکید کرد. وی ادامه داد: در این 
جلسه همچنین ماندگاری نخبگان شرط توسعه علوم 
و فناوری های نوین برشمرده شــد و رئیس بنیاد ملی 
نخبگان بر لزوم ایجاد زیرســاخت های مناسب به ویژه 
تأمین مسکن و زیرســاخت آزمایشگاهی تخصصی در 
بالاترین سطح فناوری در کشور به منظور بهره مندی از 

ظرفیت نخبگان تأکید کرد.
معاون سرآمدان و نخبگان بنیاد ملی نخبگان در ادامه 
با بیان اینکه در این دیــدار اهمیت حمایت از نخبگان 
و ایجاد شــرایط ماندگاری آن ها در کشور مورد تأکید 
قرار گرفت، گفت: در این نشســت مقرر شــد جلسات 
مشترکی با دســتگاه های ذی ربط، به ویژه شهرداری، 
به منظور تسهیل در حل مشکل مسکن نخبگان برگزار 

شود. به نقل از بنیاد ملی نخبگان، توجه به توسعه کمی 
و کیفی شــرکت های دانش بنیان، فناوری های جدید، 
طرح های بزرگ، آزمایشگاه های مدرن و همکاری های 
بین المللی از دیگر موضوعات مطرح شده در این نشست 

صمیمانه بود.
همچنین، شناسایی و ســطح بندی نخبگان، کمک و 
مشــارکت آنان در حل مســائل و ناترازی های کشور، 
اولویت گذاری در فعالیت های فناورانه و تمرکز ویژه بر 
نیازمندی های اصلی این حوزه از دیگر نکاتی بود که در 
دیدار حسین افشین و هیات همراه با محمد مخبر مورد 
تأکید قرار گرفت. سعید خدایگان، قائم مقام بنیاد ملی 
نخبگان و علی نیکبخت، معاون مستعدان و آینده سازان 

بنیاد ملی نخبگان، از حاضران در این نشست بودند.

قائم مقام بنیــاد ملــی نخبگان با اشــاره بــه وجود 
۲۳ طــرح فعال و غیرفعــال از گذشــته تاکنون برای 
شناســایی و ارزیابی نخبگان، از عــزم این نهاد جهت 
 بازنگری و تعریــف نظام جدید و یکپارچه شناســایی

 نخبگان خبر داد.
به گــزارش ایرنا، ســعید خدایــگان در نشســتی با 
خبرنگاران در خصوص وجود طــرح های مختلف در 
شناســایی نخبگان و اســتعدادهای برتر در سال های 
گذشــته گفت: در دور جدیــد مدیریتی شناســایی 
نخبگان در کشور ســاماندهی خواهد شد. تقریبا تمام 
طرح های بنیــاد نخبگان در خصوص شــاخص های 
 نخبگی در گذشته با کار دقیق و کارشناسی ارزیابی و 

بازنگری می شود.
وی افزود: این کار با کمک و همفکری جامعه نخبگان 
و مســتعدین کشــور انجام خواهد شــد. از نخبگان 
خواهیم خواســت تمام نقاط قوت و ضعف طرح های 
گذشــته را برای شناســایی نخبگان به بنیــاد ملی 
نخبگان اعــلام کنند. این مــوارد را در آییــن نامه ها 

و طرح هــای جدید اعمــال خواهیم کــرد. قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان با اشــاره به وجود ۲۳ طرح فعال و 
غیرفعال از گذشــته تاکنون برای شناسایی و ارزیابی 
نخبگان، از عزم این مجموعه بــرای بازنگری و تعریف 
نظــام جدید شناســایی نخبــگان همچنیــن ایجاد 
 یک نظام یکپارچه در شناســایی نخبگان در کشــور

خبر داد.
وی از نخبگان و اســتعدادهای برتر کشور درخواست 
کرد، در ســامانه ای که به زودی در ســایت بنیاد ملی 
نخبگان برای نظرسنجی پیرامون شاخص ها و طرح های 
شناسایی نخبگان فعال می شود شرکت کرده و در این 
نظرسنجی نظرات خود را برای بهره گیری برای طراحی 

نسخه جدید اعلام کنند.
خدایگان با اشاره به وجود دو معاونت تخصصی در بنیاد 
ملی نخبگان شامل معاونت مستعدین و آینده سازان 
همچنین سرآمدان و آینده ســازان افزود: در هریک از 
این معاونت ها دو طرح شاخص فعال شده است. طرح 
شهید وزوایی و طرح شــهید احمدی روشن از معاونت 

مستعدان و آینده ســازان و طرح های شهیدچمران و 
 مرحوم دکترکاظمی آشــتیانی از معاونت ســرآمدان

 و نخبگان.
وی افزود: طرح شــهیدوزوایی و طرح شهید احمدی 
روشــن از ۱۵ آبان فعــال و ابلاغ شــده و طرح های 
شهیدچمران و کاظمی آشــتیانی نیز در هفته جاری 

ابلاغ و اجرایی خواهد شد.
خدایگان در پاســخ بــه این ســوال که آیا بــا وجود 
سازمانی همچون ســازمان ملی پرورش استعدادهای 
درخشان )سمپاد( ذیل وزارت آموزش و پرورش برای 
شناســایی نخبگان دانش آموزی، بنیاد چرا اصرار به 
شناسایی مســتعدان برتر دانش آموزی کشور دارد؟ 
توضیح داد: اصراری برای ورود به بخش دانش آموزی 
نداریم اما این تکلیفی اســت که براســاس نقشــه و 
 ســند راهبردی بنیاد ملــی نخبگان بــرای ما تعریف 

شده است.
وی افزود: بر اســاس این ســند شناســایی، هدایت 
نخبگان یکــی از ماموریت هــای اصلی بنیــاد ملی 

نخبگان است و به طور حتم نیز شناسایی استعدادهای 
برتــر هرچه قــدر از ســنین پائیــن تر انجام شــود، 
 هدایت و حمایت از آنها نیز بســیار بهتــر و اثرگذارتر 

خواهد بود.
قائم مقام بنیــاد ملی نخبگان با اشــاره به وجود بیش 
از ۱۷ میلیــون دانش آموز و حــدود ۳ میلیون و ۲۰۰ 
دانشــجو در کشــور و بودجه محدود بنیاد تاکیدکرد: 
بنیاد ملی نخبگان نبایــد کار تصدی گری انجام دهد؛ 
بلکه باید بــا همــکاری وزارتخانه ها و دســتگاه ها و 
 اســتفاده از ابزارهای موجود برای شناسایی نخبگان

 بهره گیری کند.
وی افزود: به عنوان مثال ســمپاد ذیل وزارت آموزش 
و پرورش به طورحتم یک ابزار مناســب برای معرفی 
اســتعدادهای برتــر دانش آمــوزی به بنیــاد ملی 
نخبگان اســت و ما نیز با تعامل لازم با این ســازمان 
ها یک حمایت ویژه از این دانش آموزان در مســیری 
 که مطابق به رســالت نهاد و ســازمان مربوطه باشــد 

خواهیم داشت.

استفاده از هوش مصنوعی در صنعت فضایی وارد فاز عملیاتی شد

ضرورت تامین مسکن و ایجاد زیرساخت های آزمایشگاهی برای نخبگان

نظام ارزیابی و شناسایی نخبگان در کشور یکپارچه می شود
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کشاورزي

ايــران صاحــب يكــي از 
عظيم تريــن ذخاير گياهان 
دارويي جهان است كه به دليل 
تنوع آب و هوا و تنوع خاك، 
پرورشگاه بزرگي از گياهان 
شناخته مي شود كه خاصيت درماني و دارويي 
دارند. در كشور بيش از ۸۰۰۰ گونه گياهي و حدود 
۱۰۰۰ گونه گياه دارويي وجــود دارد كه در اين 
ميان، ۶۰۰ تا ۸۰۰ گونه گياهي، دارويي بودن شان 
اثبات شده اســت. به غير از فوايد پزشكي اين 
گياهان، اشــتغالزايي و كارآفريني مهم ترين 
جنبه موردتوجه در اين بحث است. از كشت اين 
گياهان تا فرآوري و تبديل آنها به داروهاي گياهي 
زمينه مساعدي براي ايجاد شغل فراهم مي شود. 
كشور با داشتن چندين هزار گونه گياه دارويي از 
لحاظ تنوع گياهي در دنيا جايگاه ويژه اي دارد 
و مي تواند ظرفيت قابل توجهي براي به دســت 
آوردن بازارهاي جهاني در اين زمينه داشــته 
باشد. ايران پنجمين توليدكننده و صادركننده 
گياهان دارويي است، لذا تنوع گونه اي گياهان 
دارويي در ايران بســيار زياد است و ظرفيت 

 بالقوه اي در كشت و صادرات اين محصولات
وجود دارد. 

  انتقاد از خام فروشي گياهان دارويي
فاطمه ســفيدكن؛ معاون پژوهشــي موسسه 
تحقيقات جنگل و مراتع كشــور در گفت وگو 
با »كســب و كار« از صــادرات گياهان دارويي 
به صورت فرآوري نشــده )خام فروشي( انتقاد 
مي كند و مي گويد: متاســفانه در بخش گياهان 
دارويي ما با صادرات خــام اين محصول مواجه 
هستيم كه با ارزش افزوده پايين به كشورهاي 
ديگر صادر می شــود كه همان كشورها بعد از 
توليد فرآورده هاي گياهــان دارويي با قيمت 
بسيار بالاتر، آن محصولات را به ما مي فروشند. 
اين استاد دانشگاه با اشــاره به اين موضوع كه 
صادرات گياهان دارويي متاسفانه متولي خاصي 
ندارد و تنها كافي است كه مواد صادر كننده، مواد 
مجاز باشند، بر اين موضع نيز تاكيد مي كند كه 
از آنجايي كه هيچ نظارتــي بر صادرات گياهان 
دارويي نمي شــود، گاهي ما با قاچاق اين نوع 

محصولات نيز روبه رو هســتيم. وي 
بخش  در 

ديگــري از صحبت هاي خود با اشــاره به اين 
موضوع كه محصولات نهايي گياهان دارويي كه 
بيشترين ارزش افزوده را مي تواند براي كشور 
داشته باشد، هنوز جايگاهي را در اقتصاد كشور 
به دست نياورده است، ادامه مي دهد: مدتي است 
كه صادرات محصولات نهايي ما نيز آغاز شده و 

تنها محدود به اسانس نيست. 

  اجباري كردن رعايت آيين نامه هاي استاندارد
سفيدكن معتقد اســت براي اينكه از واردات 
و صادرات اســانس هاي تقلبي و افشرده هاي 
مصنوعي جلوگيري شود، سازمان استاندارد بايد 
نظارت كافي در اين حوزه با تدوين آيين نامه هاي 
لازم و اجباري كردن اجراي آنها در توليد اسانس 

داشته باشد. 
معاون پژوهشي موسســه تحقيقات جنگل و 
مراتع كشور در ادامه با تاكيد بر اينكه سازمان 

اســتاندارد يك ســري آيين نامه تدوين كرده 
است و هرچند كه اين استانداردها براي توليد 
كافي نيست، مي گويد: متاســفانه اجراي اين 
آيين نامه ها نيز اجباري نيســت و نظارتي هم بر 
رعايت اين آيين نامه ها نمي شــود كه همين امر 
باعث آشفتگي در بازار توليد، واردات و صادرات 
اسانس هاي گياهان شده است. به گفته سفيدكن 
در حال حاضر و با توجه به گستردگي گونه هاي 
گياهان دارويي تنهــا در ۱5گونه فقط آيين نامه 
استاندارد تعريف شــده است ولي اسانس هاي 
گياهي كه در كشــور مي توانند توليد و صادر 
شوند، خيلي بيشتر از اين تعداد است كه البته 
به تازگي با همكاري موسسه تحقيقات جنگل و 
مراتع، سازمان استاندارد و ستاد گياهان دارويي 

اين روند در حال شكل گيري است. 

 روند طولاني تجاري سازي گياهان دارويي
 وي در ادامه مي گويد: با توجه به حجم گياهان 

دارويــي و ارز آوري كه توليد ايــن گياهان و 
فرآورده هاي آنها در بحث صادرات مي تواند براي 
كشور داشته باشد نياز به يك برنامه ريزي دقيق 
دارد كه البته بعد از تدوين آيين نامه استاندارد 
آن را نبايد رها كرد بلكه بايد رعايت آن اجباري 
شود و يك متولي را مشخص كرد تا بر رعايت آن 
نيز نظارت داشته باشد، چون سلامت مردم در گرو 
نمونه هاي سالم و استاندارد است، چراكه تقلب 
در توليد اين محصولات بي اعتمادي را در جامعه 

نسبت به گياهان دارويي به همراه دارد.
 وي با اشــاره به اينكه ما در كشور بيش از 2۰۰۰ 
نوع گياه دارويي داريم امــا تنها 5۰ نوع آن در 
صنعت اســتفاده مي شــود، معتقد است: اين 
نشان دهنده اين موضوع اســت كه ما هنوز به 
جايگاهي مناســبی در اقتصاد توليد در كشور 
دســت نيافته ايم، هرچند كه آمار نشان دهنده 
توليد بيش از ۱۰5۰ نوع گياه دارويي اســت اما 
متاسفانه تنها 5۰ گونه آن تجاري سازي شده اند. 
به گفته ســفيدكن، كپي برداري از نمونه هاي 
خارجي نيز از مشكلات بخش توليدات گياهان 
دارويي اســت كه مهم ترين دليل آن طولاني 
 بودن فرآيند تجاري ســازي و ثبت دارو با منشا 

گياهي است .

»كسبوكار«چالشهايپيشرودربخشگياهانداروييرابررسيميكند

خروجارزازکشورباخامفروشي

فصل پاييز، فصل برداشــت مركبات 
در ايــران اســت و نوبرانه هايي مانند 
پرتقال، نارنگي و گريپ فروت به وفور 
در بازارهــاي ميــوه  و تره بــار يافت 
مي شــوند اما با اين وجــود همچنان 
واردات سه قلم ميوه، از خانواده مركبات در حال انجام است. 
براساس اعلام گمرك پرتقال، گلابي و گريپ فروت، ميوه هايي 
هستند كه در آستانه فصل پاييز به كشور وارد شده اند كه به 
گفته برخي فعالان بازار واردات اين ميوه ها براي تنظيم بازار 

صورت مي گيرد. 
چندي پيش عنايت ا... بياباني، رئيــس هيات مديره اتحاديه 
باغداران و مركبات در گفت وگو با ايســنا، با اشــاره به اينكه 
سال هاي گذشــته در زمان شــكوفه دادن باغ هاي مركبات 
محصول را پيش خريد مي كردند، گفته بود: »متاسفانه امسال 
با وجود اينكه محصول باكيفيت و مرغوبي نيز توليد شده ولي 
تاكنون باغات مركبات دست نخورده باقي مانده است.« وي 
ضمن ابراز نگراني از وضعيت بازار مركبات، به واردات بي رويه 
اين محصولات اشاره و اعلام كرد: »واردات بي رويه اي كه در 
گذشته انجام شــده و همچنان نيز ادامه دارد باعث شده كه 
در حال حاضر باغات و مركبات دســت نخورده باقي مانده و 
باغداران مركبات در نگرانــي و دلزدگي به ســر ببرند و اين 
دلزدگي به جايي رسيده كه مردم در حال رها كردن باغ هاي 

خود هستند.« 
واردات ميوه هر سال در فصل برداشت آتشي است كه به جان 
كشاورزان مي افتد. در سال هاي گذشته سياست هاي نادرست 
دولت از يک طــرف و واردات بي رويه و قاچــاق محصولات 
كشاورزي از ســوي ديگر، بخش كشــاورزي را با مشكلات 
بسياري مواجه كرد. جولان دلالان بازار ميوه از ديگر مشكلات 
كشاورزان است. در اين بين طبق پيش بيني فعالان بازار ميوه 
و اتحاديه ها امسال بازار توليد داخلي مناسب بوده و تنها درباره 

پرتقال به واردات احتياج داريم.

   ميوه ارزان مي شود
در همين حــال مجتبي شــادلو، رئيس اتحاديــه باغداران 
كشــور از كاهش قيمت ميوه در آينده نزديک خبر داده و به 
»كسب وكار« مي گويد: ســرمازدگي در اوايل سال بر باغ هاي 
غرب مازندران آنچنان تاثيرگذاشت كه در حال حاضر درختان 
پرتقال تنها داراي برگ هستند و احتمال كمبود اين ميوه  تا 
گردش ميوه عيد نوروز وجــود دارد اما آمار و اطلاعات وزارت 
جهاد كشــاورزي اين مطالب را تاييد نمي كند. شادلو تاكيد 
مي كند كه كمبودي در ميوه هاي انــار، نارنگي، ليمو، انگور، 

هندوانه، طالبي و خربزه وجود ندارد. 
اين فعال حوزه كشــاورزي با بيان اين مطلــب كه ميوه هاي 
تابســتانه ماه هاي شــهريور و مهر كــه محصولاتي همچون 
انگور، خربزه، هندوانه و طالبي هســتند بــا قيمت و كيفيت 
مناسب در حال عرضه اند مي گويد: در كنار آن ميوه مجلسي 
توانسته رضايت ها را به دست بياورد و خيار كه در چند وقت 

گذشته بسيار گران شده بود در روز گذشته قيمت آن در هر 
كيلو ۵۰۰ تومان كاهــش يافت. وي تاكيــد دارد: اگر باغات 
غرب مازندران در اوايل ســال دچار آســيب نمي شد، انتظار 
مي رفت قيمت هر كيلو انار كمتر از ۲۵۰۰ باشد. شادلو معتقد 
است كه سرماي شديدي كه در ســال 86 باعث از بين رفتن 
محصول درختان و لطمه خوردن به محصول انبارها شد، عامل 
 واردات بي رويه مركبات به ويژه پرتقال به كشور و از بين رفتن 

سرمايه بود. 

    هفتم در توليد، سي ويكم در صادرات
براساس گزارش هاي اعلام شده در حال  حاضر ايران رتبه هفتم 
توليد مركبات در جهان را دارد اما از لحاظ صادرات رتبه ۳۱ 
را دارد. بهرام بيرانوند، عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع 
طبيعي مجلس در گفت وگو با »كسب وكار«، با تاكيد بر اينكه 
خشكسالي و سرمازدگي به هيچ عنوان باعث كمبود مركبات 
در بازار داخلي نخواهد شــد، مي گويد: اگر خبر اعلام كمبود 
مركبات، با هدف زمينه ســازي براي واردات است، بايد اعلام 

كرد هيچ گونه كمبودي در سال جاري نخواهيم داشت. نماينده 
مردم بروجرد در مجلس شوراي اسلامي با اشاره به اين موضوع 
كه با وارد كردن هر نوع محصول كشــاورزي مخالف هستيم، 
تاكيد مي كند: اكنون كمر كشــاورز داخلي زير فشــار بازار و 
تامين نهاده خم شده و دقيقا زماني كه براي فروش محصول 
مناسب است، درها را براي واردات باز مي كنند.  به گفته عضو 
كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس، كشاورزان 
داخلي در شمال، جنوب و جنوب شــرقي كشور، توان تامين 

مركبات مورد نياز داخل را دارند و گستره وسيعي از كشور، در 
حال توليد مركبات هستند. وي در ادامه بر اين موضوع تاكيد 
دارد كه براساس گزارش مركز پژوهش هاي مجلس، با توجه 
به گستره وسيع كشت مركبات، ميزان توليدات كاهش نيافته 
و به همين دليل هم شــاهد افزايش قيمت به دليل كمبودها 
نخواهيم بود و در صورتي كه شاهد افزايش قيمت ها در بازار 
باشيم، بي شک دليل آن، دســت درازي دلالان بوده و انتظار 

مي رود كه مسئولان به اين موضوع توجه كنند. 

»كسبوكار«اززمينهسازيبرايورودمركباتبهكشورگزارشميدهد

وارداتمرکبات؛داغيبردلکشاورزان
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گردشگری

بسياري از نقاط سواحل خليج فارس همچنان ناشناخته و بكر مانده اند و كمتر مورد 
توجه گردشــگران قرار گرفته اند و اگر بخواهيم درباره نقاط ديدني سواحل خليج 
فارس صحبت كنيم، احتمالا شما به ياد بوشهر و بندرعباس و چابهار خواهيد افتاد، 
يا از سواحل كيش و قشم نام خواهيد برد اما ما مي خواهيم شما را با بندر زيبايي آشنا 
كنيم كه كمتر به آنها پرداخته شده و هنوز اســرار و ناگفته هاي بسياري درباره آن 
وجود دارد. اگر از سمت بوشهر به سمت بندر طاهري برويد، بندر سيراف را در غرب 

اين بندر خواهيد يافت. 
راجع به تاريخ ســيراف و موقعيت جغرافيايي آن از قرون گذشــته  جغرافي دانان و 
مصنفان اسلامي گفته اند: فارسيان در كتابشان موسوم به اوستا آورده اند كه كيكاوس 
خواست به آسمان صعود كند و چون با تخت بر بال مرغان بسته اش صعود نمود و از 
چشم مردم پنهان شد، خداوند باد را فرمود كه او را فرواندازد، پس فروافتاد و گفت 
به من آب و شير بدهيد و او را آب و شير نوشــاندند، از آن جهت است كه نام شهري 
كه كيكاوس در آن فرو افتاد را »شيرآب« ناميدند كه بعدا به صورت شيلاو و سيراف 

درآمد. 
در كتاب جمهوريت افلاطون نام خدايان سيرافي آمده است كه معلوم مي شود شعراي 
يونان باستان نام اين دريانوردان را به عنوان قهرمان دريا ثبت كرده اند.همچنين آورده 

اند خانه هاي آن از چوب هاي سخت و محكم زنگبار ساخته شده و داراي چندين طبقه 
است. اين شهر در ساحل دريا واقع شده و داراي ابنيه قشنگ و جمعيت زياد است. آب 
خوب و ميوه عالي را از كوه جم كه در مجاورت شهر است می آورند. اين بندر به مدت 

3، 4 قرن از بنادر مهم سرزمين پارس و خليج فارس بوده است. 
به گفته مورخان خرابي و انحطاط اين شــهر از زمان آل بويه آن هم به سبب ظلم و 
ستمي كه به مردم اين منطقه روا داشــتند آغاز شد، همچنين زلزله اي كه در سال 
377 هجري قمري رخ داد، شهر را به طور كل ويران كرد و قسمتي از شهر به داخل 
دريا افتاد، چنانكه كشتي ها نمي توانستند در ساحل سيراف و در كنار لنگرگاه قديمي 

آن لنگر بيندازند. 
بدين ترتيب بندري كه سال ها محل تجمع ثروت و محل تجارت و داد و ستد در منطقه 
بود رو به نابودي رفت و بيشــتر جمعيت آن به مناطق اطراف از جمله بندر طاهري 

امروز و جزيره كيش رفتند. 

 دره لیل، مکانی برای گردشگری
امروزه گردشگراني كه به اين بندر باستاني مي روند پيش از هر چيز دره اي زيبا 
و مرموز به نام دره ليل آنها را تحت تاثير قرار مي دهد. اين دره در بين ســاكنان 

گذشــته اين بندر، دره اي مقدس بوده اســت. در روي ديــواره غربي اين دره 
حفره هايي وجود دارد كه محل دفن اموات سيرافيان در گذشته بوده است. به 
گواه افراد محلي و آگاهان، ساكنان باستاني سيراف پيرو آيين مهرپرستي بوده اند، 
براي همين مردگان خود را به صورت جنيني و رو به ســوي محل طلوع آفتاب 
دفن مي كردند، همچنين عده اي معتقدند گذشتگان اين سرزمين پيروي كيش 
زرتشت بودند و براي اينكه خاك را با اموات خود آلوده نكنند، آنها را در دخمه هايي 
واقع در شكاف و حفره هاي كوه دفن مي كردند. از ديگر ديدني هاي شگفت انگيز 
سيراف وجود چاه هايي عميق به عمق تقريبي 300 متر است و نكته شگفت انگيز 
اين چاه ها اين است كه تا امروز مشخص نشده اين چاه هاي عميق را با چه ابزاري 
حفر كرده اند.در دره ليل همچنين وجود گورها يا چاله هايي كه به صورت پلكاني 
از ارتفاعات شهر به سمت پايين ساخته شده اند جلب توجه مي كند. اينكه اين 
چاله ها كاربرد ذخيره آب، به ويژه آب هاي ناشي از بارش باران را داشته اند يا اينكه 
اينها گورهاي باستاني بوده اند و براي تدفين مردگان استفاده مي شده اند، از ديگر 

ابهامات علم باستان شناسي در اين منطقه است. 
عده اي اين گورها را متعلق به زرتشتيان و عده اي آنها را به يهوديان و عده اي آنها را 
به اقوامي نسبت مي دهند كه در حاشيه خليج فارس زندگي مي كرده اند و امروزه 

هيچ نشانه اي از آنها باقي نمانده اســت. وجود يك چهارتاقي از دوره ساسانيان 
در تپه اي مشرف به دره ليل، برمقدس بودن اين منطقه نزد مردم سيراف صحه 
مي گذارد. از ديگر موارد قابل ذكر و جالب در اين منطقه مي توان به آثار بجا مانده 
از كارگاه هاي شيشه گري اشاره كرد.در منتهي اليه غربي بندر سيراف بر روي يك 
تپه كوچك خرابه هاي مســجد امام حسن بصري جلب نظر مي كند. همچنين 
در سيراف موزه آثار كشف شده از شهر باستاني سيراف داير است كه در آن آثار 
گچبري و كتيبه هايي به خط كوفي كه از تزئينات مسجد و خانه هاي آن دوران 

است، ديده مي شود.
 از ديگر ديدني هاي سيراف مي توان به عمارت تل گنبد اشاره كرد كه بنا به گفته 
باستان شناسان احداث آن متعلق به دوران عيلامي هاست. در ابتداي شاخه مياني 
و شمال دره ليل، آثار مقبره اي كه بر آن عمارت محقري ساخته اند ديده مي شود. 
اين گور منسوب به سيبويه است كه به صورت صندوقي مكعب شكل، با لوحه اي 
 به خط كوفی ساخته شده است. وی از علمای اعظم نحو و علوم عرب و از فلاسفه 

بنام است.
گردشگران اگر بخواهند در سيراف بمانند مي توانند در خانه هاي محلي كه توسط 

بوميان منطقه كرايه داده مي شود، اقامت كنند.

»کسب وکار« از اماکن گردشگری یکی از تاریخی ترین  نقاط جنوب کشور گزارش می دهد

باستاني و رمزآلود  همچون سيراف 

کاردار علمي موزه آرميتاژ روسيه در گفت و گو با »کسب و کار« بيان کرد

تحقق تبادل فرهنگي موزه هاي ايران و روسيه
آرتيم آندرييويچ، محقق و كاردار دوم علمي موزه دولتي 
آرميتاژ روسيه است و در موزه آرميتاژ از زمان دانشجويي 
)مقطع دكتري( در سال 2007 مشغول به كار است. او از 
سال 2011 به ايران شناسي علاقه مند شده و تاكنون دوبار 
به ايران سفر كرده و از موزه هاي ايران بازديد كرده است. 
در ضمن علاقه مند به مطالعه تاريخ آســياي مركزي از قرن 18 تاكنون و ارتباط 
حكومت پارس بر خيوه و بخاراســت. اين محقق و تاريخ شــناس در گفت وگوي 
اختصاصي با »كسب و كار« در مورد وضعيت فعلي اين موزه و تبادل فرهنگي بين 

موزه هاي ايران و روسيه چنين مي گويد: 

  موزه دولتي آرمیتاژ ســن پترزبورگ به عنوان يکي از قديمي ترين 
گالري هاي هنري و بزرگ ترين موزه فرهنگي- تاريخي در دنیا چه كارهايي 

براي جلب گردشگران خارجي انجام مي دهد؟
اول اينكه، آرميتاژ با تاريخ غني خود يك موزه شناخته شده نه تنها در روسيه بلكه 
در تمام كشورهاي جهان اســت. اين موزه از لحاظ تعداد بازديد كننده در رده 15 
رنكينگ جهاني قــرار دارد و حدود 3 ميليون نفر در ســال از آن بازديد مي كنند. 
بودجه ســال 2014 اين موزه 6 ميليارد روبل )معادل با 200 ميليون دلار( است. 
شروع كار موزه به ســال 1852 ميلادي بر مي گردد كه از آن زمان آرميتاژ تبديل 
به موزه و درهاي آن بر روي عموم باز شد و شهرت بسيار زيادي در روسيه و ديگر 

كشورها كسب كرد. 
دوم اينكه، مــوزه آرميتاژ خــودش را تبليغ مي كنــد. تبليغ نه فقــط از طريق 
برنامه هــاي تلويزيونــي، راديويي و پخش پوســتر و نصب پلاكارد در سرتاســر 
شــهر، بلكه از طريق فعاليت هاي وســيع نمايشگاهي. ســوم اينكه، شعبه هاي 
موزه آرميتاژ نقش زيــادي براي شناســاندن آن به مردم ديگر شــهرها و حتي 
خارج از روســيه ايفــا مي كنند. بــراي مثال، مــا در شــهرهاي كازان، ويبورگ 
 و امســك در روســيه و در آمســتردام پايتخــت هلنــد شــعبه هاي بزرگــي 

داريم. 
و در آخــر بايد از نقــش مهم كارمنــدان موزه آرميتــاژ در معرفــي آن نام برد. 
كارمندان موزه آرميتاژ از مشــهورترين دانشــمندان و تاريخ شناســان روســيه 
هســتند. رئيس موزه آرميتــاژ ميخاييــل باريســوويچ پيوترووســكي يكي از 
معروف تريــن شرق شناســان روســيه و معــاون وي گئورگــي واديمووويــچ 
 ويلينباخــوف رئيــس هرالديــك )آرم شــناس( دولت فدراســيون روســيه 

هستند. 

  ايران هم از نظر تاريخي يکي از غني ترين كشورهاي جهان 
به شمار مي رود، 

آيا تاكنون موزه آرمیتاژ با موزه هاي ايران همکاري داشــته است؟ واگر 
نداشــته به نظر شــما لازمه ايجاد زمینه هاي همکاري موزه آرمیتاژ با 

موزه هاي ايران وجود دارد؟ 
من شــخصا درباره همكاري موزه آرميتاژ با موزه هاي ايراني چيزي نشنيده ام اما 
اميدوارم و خيلي تمايل دارم اين همكاري شــكل بگيرد. براي شــروع زمينه هاي 
خوبي در موزه آرميتاژ وجود دارد. ما در موزه آرميتاژ آثار مينياتوري بســياري از 
ايران داريم. اشيا تاريخي منحصربه فرد ايراني در اين موزه وجود دارد، به ويژه تعداد 
زيادي از هدايايي كه در دوره قاجار از طرف شاهان ايراني به حكمرانان روس اهدا 
شده است. درباره دوره هاي تاريخي ديگر مطمئن نيستم اما بيشترين هدايا مربوط 
به دوره قاجار است. حتما در جريان هستيد كه در دوره محمدشاه و ناصرالدين شاه 
تبادل هدايا به صورت فعالي بين دو حكومت روسيه و ايران صورت مي گرفت. براي 
مثال شما در سعدآباد توپ هايي داريد كه در زمان نيكولاي اول و توسط الكساندر 
دوم به ايران هديه شده اند و ايران هم از لحاظ تعدد اشيا تاريخي زمينه خوبي براي 
توسعه همكاري با موزه هاي روســيه دارد. هداياي تزارهاي روس نيز در موزه هاي 
شما بسيار است. مانند پرتره نيكولاي دوم و الكساندر دوم كه توسط هنرمندان و 
نقاشان برجسته آن زمان كشيده شــده اند و ديدن آنها قطعا براي روس ها جذاب 
خواهد بود. من به عنوان دبير علمي موزه آرميتاژ، به گسترش روابط فرهنگي ايران و 
روسيه علاقه دارم. ممكن است تاكنون به دليل مسائل سياسي زمينه هاي گسترش 
همكاري ها ايجاد نشده باشد ولي مطمئنم كه در آينده شاهد افزايش همكاري هاي 

فرهنگي بين دو كشور خواهيم بود. 

آيا غیر از موزه آرمیتاژ، موزه هاي ديگر روســیه بــا موزه هاي ايران 
همکاري داشته اند؟

متاسفانه در اين مورد هم چيزي نشنيده ام. درباره همكاري هاي فرهنگي ايران و 
روسيه در گذشته يك نمايشگاه هنرمندان اصفهاني در سن پترزبورگ برگزار شد كه 
روس ها در آنجا توانستند با هنر معاصر ايران آشنا شوند. همچنين شنيده ام به زودي 
ايران مي خواهد نمايشگاهي در روسيه برگزار كند و در آنجا هنر قالي بافي، منبت 
كاري و... خود را به نمايش بگذارد اما تا چه حد ايــن موضوع را مي توان همكاري 
فرهنگي دو جانبه ناميد جاي بحث دارد ولي به هرحال جاي خوشنودي دارد كه 

چنين برنامه هايي صورت مي گيرند. 

 به نظر شما چگونه دو كشور مي توانند همکاري هاي فرهنگي - تاريخي 
خود را افزايش دهند؟

مهم ترين مســاله اي كه مي تواند به گسترش روابط دو كشــور كمك كند  اراده و 
خوش نيتي مسئولان در ايجاد و گسترش اين روابط است. مسئولان هر دو طرف 
بايد بتوانند قطار توسعه همكاري هاي فرهنگي دو كشور را با قدرت هرچه تمام تر 
به جلو حركت دهند. از طرفي خود من هم مي توانم يكي از اين افراد باشــم. حتي 
بسياري را در روسيه مي شناســم كه به فرهنگ و تاريخ ايران علاقه زيادي دارند و 
مي توانند به نوبه خود به گسترش و تحكيم اين رابطه كمك كنند. درباره آثار هنري 
مي توانم بگويم براي روس ها نقاشي هاي سبك رئاليسم ايراني از آثار كمال الملك 
گرفته تا آثار ايمان ملكي جذابيت خاصي دارد. از ســوي ديگر، برگزاري نمايشگاه 
آثار محمود فرشچيان در روســيه نقطه عطفي در همكاري هاي فرهنگي دو جانبه 

بين دو كشور بود. 

 گردشگراني كه از موزه آرمیتاژ بازديد مي كنند چگونه به اقتصاد شهر 
سن پترزبورگ كمك مي كنند؟

شايد براي من پاســخ دادن به اين سوال كمي دشوار باشــد. موزه آرميتاژ حدود 
2000 كارمند دارد و ده ها هزار نفر نيز به صورت غير مســتقيم با موزه در ارتباط 
هستند. در فصل هاي خاص تعداد گردشــگران و بازديدكنندگان از موزه آرميتاژ 
بسيار بالا مي رود. ساختمان موزه آرميتاژ در اصل كاخ تزارهاي روسيه بوده و بعد 
به موزه تبديل شده است. اين ســاختمان اكنون در قلب شهر سن پترزبورگ قرار 
دارد و بازديد روزانه هزاران گردشگر زمينه خوبي براي رشد كسب و كار در اطراف 
 آن ايجاد كرده است. در ضمن برگزاري برنامه هايي مانند »شب طولاني موزه ها« 
)Long Night of Museums( كه يك رويداد فرهنگي جهاني اســت نيز به 

توسعه اقتصادي مشاغل زيادي كه با گردشگري مرتبط هستند كمك مي كند. 

  در ايران بیشتر مردم علاقه چنداني به بازديد از موزه ها و آشنايي با 
تاريخ خود نشان نمي دهند. مي توانید درباره فعالیت و برنامه هاي موزه 

آرمیتاژ براي جذب شهروندان روس توضیحاتي بدهید؟
درباره علت بي علاقگي مردم ايران به بازديد از موزه ها بايد جامعه شناســان ايراني 
تحقيق و بررسي كنند اما درباره مردم روسيه بايد بگويم اول اينكه موزه آرميتاژ به 
خاطر شهرتي كه دارد طرفداران و بازديدكنندگان زيادي به خود جلب مي كند. دوم 
اينكه غنا و تنوع اشيا تاريخي جذابيت فراواني براي اين موزه ايجاد كرده است. مثلا 
يونيفرم هاي نظامي رده هاي مختلف ارتش تزاري در قرون 19 و 20 در اين موزه به 
تفكيك موجود است. كاتالوگ ها و بروشورهاي موزه آرميتاژ به صورت 
منظم و فصلي چاپ و به عموم عرضه مي شوند 

كه شامل شرح وقايع تاريخي روسيه هستند. شهروندان با مطالعه آنها و آمدن به 
موزه مي توانند تمام اشيا متعلق به آن دوره ها را از نزديك ببينند. اگر مطالب ارائه 
شده در آنها كم باشد، شهرونداني كه خواهان اطلاعات بيشتر و ديدن اشيا منحصر 
به فرد تاريخي هستند با ارسال درخواست مي توانند به اطلاعات كافي دسترسي 

پيدا كنند و در صورت لزوم آن اشيا را از نزديك ببينند.  
در ادامه جواب سوال شــما بايد بگويم موزه آرميتاژ در بخش تبليغات بسيار فعال 
اســت به ويژه تبليغات در فضاي باز كــه آرميتاژ در اين زمينه فعاليت وســيعي 
دارد. همچنين آرميتاژ در بيشــتر برنامه هاي تلويزيوني نمايش داده مي شــود. 
برنامــه اي در كانال تلويزيوني »كولتورا« )فرهنگ( روســيه پخش مي شــود كه 
كلكســيون هاي اشــيا تاريخي موزه را پخش مي كند و مجري آن برنامه رئيس 
موزه آقاي ميخاييل باريســوويچ پيوترووسكي اســت. همچنين اخبار برنامه ها 
 و برگزاري نمايشــگاه هاي مــوزه آرميتاژ به طــور منظم از شــبكه هاي خبري

 پخش مي شود. 
اگر موزه هاي ايران به صورت فعال و منظم برنامه ها و نمايشگاه هاي متنوعي برگزار 
كنند و همچنين همكاري هاي خود را با موزه هاي ديگر كشــورها گسترش دهند 
مي توانند بازديدكنندگان زيادي را به خود جذب كنند و علاقه ايراني ها را به فرهنگ 

و تاريخ كشور خود كه يكي از بزرگ ترين تمدن هاي جهان است افزايش دهند. 

 چقدر با تاريخ و فرهنگ ايران آشنايي داريد؟
من در سال گذشته براي نخستين بار به اينجا آمدم و دو ماه در ايران بودم. در اين 
مدت از موزه هاي زيادي بازديد كردم. به گلستان، سعدآباد، موزه هنرهاي معاصر 
و موزه بنياد رفتم. براي من ديدن اشيا تاريخي اواخر دوره قاجار كه به روسيه هم 
مربوط مي شد خيلي جالب بود. دوره هخامنشــي به عنوان عصر طلوع امپراتوري 
پارس ها براي من جذابيت خاصي دارد. همچنين به مطالعه درباره قوم هاي ايراني 
زبان آسياي مركزي به ويژه سغديان علاقه دارم و هنر رئاليسم ايراني برايم بسيار 

تحسين برانگيز است. 

  چه توصیه اي به همکاران خود در ايران براي جذب مردم به تاريخ و 
فرهنگ گذشته خود داريد؟

چند سال پيش در سفري كه به تاجيكستان داشتم با اكبر تورسون يكي از محققين 
برجسته تاجيك ديدار داشتم و ايشان جمله اي به من گفتند: »هيچ سيستمي در 
انزوا نمي تواند توســعه پيدا كند«. براي همين خيلي مهم است تا با ايجاد پل هاي 
ارتباطي، روابط فرهنگي خود با ديگران را گسترش دهيم. به طور مثال ما بخشي از 
ميراث فرهنگي شما را داريم و شما هم بخشي از ميراث ما را و اين خود زمينه را براي 
تبادل فرهنگي فراهم مي كند كه به نوبه خود علايق دو كشور را نيز افزايش مي دهد 

و موجب همكاري هاي فرهنگي بين موزه ها، دانشمندان و هنرمندان مي شود. 
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اجرای ممیزی جامــع انرژی 
فرودگاه ساری از سوی شرکت 

گاز مازندران
رئیس بهینه سازی انرژی و کربن شرکت گاز 
مازندران از اجرای ممیزی انرژی در ساختمان 
ها و تاسیســات فرودگاه بین المللی دشت ناز 

ساری خبر داد.
مهندس ابراهیم اسکندری در این باره گفت: 
این طرح همسو با کاهش و بهینه سازی مصرف 
انرژی، همچنین نگهداشــت نظام مدیریت 
انرژی ممیزی فنــی اجرا شــده و هدف آن 
شناســایی گلوگاه های مصرف انرژی و ارائه 

راهکار برای کاهش مصرف است.
 وی ادامه داد: در مرحله نخست، بازدید میدانی 
از ســاختمان ها و تاسیســات فرودگاه انجام 
شــد. در این مرحله اطلاعات همه تجهیزات 
مصرف کننده انرژی در ســاختمان شــامل 
تجهیزات اداری پرکاربــرد، تجهیزات اداری 
متفرقه، تجهیزات آشــپزخانه ای، تجهیزات 
گرمایش، سرمایش و تهویه مطبوع و تجهیزات 
موتورخانه ای به همراه نحــوه بهره برداری از 
آنها، همچنین مشــخصات پوسته ساختمان 

برداشت شد.
رئیس بهینه ســازی انرژی و کربن شــرکت 
گاز مازندران بیان کرد: پیشــنهادات قانونی 
مانند نصب سیســتم های هوشمند ســازی 
موتورخانه ها، ضدرســوب رادیویی و آموزش 
فنی به تیم تاسیسات فرودگاه داده شده است.

تفاهم نامه همکاری پژوهشی اداره 
کل آموزش فني و حرفه اي مازندران 

با دانشگاه آزاد اسلامی استان 

سید حسین درویشــی مدیرکل آموزش فنی 
و حرفه ای مازندران با ســیدعبداله میرغیاثی 
سرپرست دانشگاه آزاد اســلامی واحد ساری و 
استان به منظور توسعه خدمات پژوهشی، تفاهم 

نامه همکاری پژوهشی منعقد کردند.
به گزارش روابط عمومی و مرکز اطلاع رســانی 
اداره کل آموزش فنی و حرفه ای مازندران، در پرتو 
عنایات الهی تفاهم نامه همکاری به منظور توسعه 
تحقیقات و پشــتیبانی لازم جهت همکاری در 
خصوص راه اندازی دفتر مشترک تحقیق و توسعه 
و ایجاد زمینه های همکاری بین اداره کل آموزش 
فنی حرفه مازندران و دانشگاه آزاد اسلامی واحد 
ساری و استان، با حضور سید حسین درویشی 
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای با سیدعبداله 
میرغیاثی سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی واحد 

ساری و استان منعقد  گردید.
این تفاهم نامه دارای 5 ماده که مشتمل بر 13 بند 
بوده که با توافق طرفین به امضاء رسید و اهدافی 
همچون توســعه مهارت ها، خدمات تحقیقاتی، 
مطالعاتی و اســتفاده حداکثری از پتانسیل های 
سخت افزاری موجود در دانشــگاه آزاد اسلامی 
استان و اداره کل آموزش فنی حرفه ای مازندران، 
ایجاد ارتباط موثــر بین صنعت و دانشــگاه در 
راستای حمایت از فعالیت های پژوهشی استادان و 
دانشجویان، عقد قراردادهای پژوهشی و مشاوره در 
راستای اهداف دفتر تحقیق و توسعه در پروژه های 
اداره کل با رعایت قوانین و مقررات، ارتقای توامان 
سطح علمی و فنی دانشجویان دانشگاه و پرسنل 
در مباحثی همچــون انتقال دانــش بازآموزی 
پژوهشگران دانشــگاهی و کارشناسان صنعتی 
با محوریت پایش آزاد،  هدایــت پروژه ها و پایان 
نامه های کارشناســی ارشــد و دکترا مرتبط به 
نیازهــای اداره کل آموزش فنــی و حرفه ای در 
قالب طرح پایش آزاد و در راستای حل مشکلات 
صنعتی این اداره کل، حمایت دانشگاه از پروژه های 
کاربردی مورد نیاز این اداره کل به لحاظ علمی با 
رعایت مقررات طرفین، ایجاد زمینه های همکاری 
برای بازدید اساتید و دانشجویان دانشگاه از اداره 
کل و کارآموزی دانشــجویان، اعلام اولویت های 
پژوهشی توسط اداره کل به دانشگاه جهت عقد 
قراردادهای تحقیقاتی و مساعدت برای مشارکت 
اساتید دانشگاه در این طرح ها با رعایت قوانین و 
مقررات طرفین ، تجاری سازی نتایج تحقیقات 
از طریق طراحی فناوری ساخت نمونه محصول 
و فرآیند مهندسی تولید، مورد تایید طرفین می 

باشد را دنبال می کند.

البرز - خبر نگار لیلا رضوانی- 
رئیس کمیسیون سلامت، 
محیط زیســت و خدمات 
شهری شورای اسلامی شهر 
کرج گفت:به منظور اجرای 
برنامه مدون برای فرهنگ 
سازی در حوزه زباله در دو سال اخیر ردیف بودجه ای 
در کمیسیون فرهنگی شورای شهر کرج در نظر گرفته 
شد و امید واریم بتوانیم با راه اندازی کارخانه کمپوست، 

میزان دفن زباله های تر را کاهش دهیم.
سید مرتضی اعتصامی، در نشست خبری با اصحاب 
رسانه که در بوستان ملی ایران کوچک برگزار شد، با 
بیان اینکه یکی از وظایف مدیریت شهری بر اساس 
قانون، حفظ و گسترش فضای سبز بوده که طبق آن 
حفظ تمامی عرصه های سبز عمومی و اختصاصی 
بر عهده شهرداری هاست،افزود: یکی از موضوعاتی 
که در خصوص بارگذاری جمعیــت خارج از توان 

اکولوژیک کرج مطرح می شود، حق آبه باغات شهر 
است که بر اساس برخی اسناد قدیمی، این باغات 
طی سالیانی از سد کرج حق آبه ای داشتند اما در 
سال 13۴۰ که سد کرج احداث و آب آن برای تامین 
منابع آب شرب تهران انتقال یافت، بخش اعظمی 

از این حق آبه ها در طول مدتی نادیده گرفته شد.
وی با بیان اینکه شورای دوره پنجم بودجه لازم برای 
حق آبه باغات کلاک را در ردیف بودجه لحاظ کرد و ما 
نیز بر اساس داشتن دغدغه حفظ فضای سبز موجود، 
این روند را ادامه دادیم و بودجه آن نیز موجود است، 
افزود: مدیریت منابع ســطحی آب البرز در اختیار 
وزارت نیرو و استان تهران است. اعتصامی با بیان اینکه 
علیرغم اختصاص و تامین بودجه، بخش عمده ای از 
آزادسازی و رهاسازی آب انجام نمی شود، اظهار کرد: 
به جز فضاهای موجود مانند باغات کلاک، عرصه های 
بزرگی در اختیار وزارتخانه هایی از جمله وزارت جهاد 
کشاورزی هستند که حفظ، گسترش و توسعه آنها بر 
عهده شهرداری هاست اما چون مدیریت واحد شهری 
به آنها دسترسی ندارد، همکاری صورت نمی گیرد. 

رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات 
شهری شورای اسلامی شهر کرج افزود: برنامه ریزی 
های خوبی صورت گرفته و تفاهم نامه هایی منعقد و 
توافقات خوبی نیز انجام و مقرر شده زمین موردنیاز در 
اختیار قرار گیرد و ما پس از ایجاد تصفیه خانه های 
محلی در آن مناطق بتوانیم آب موردنیاز فضای سبز 

عرصه های بزرگ را تامین کنیم.
اعتصامی با اشاره به اینکه برخی مسائل موجود باید 
تبدیل به مطالبه شوند، گفت: به عنوان مثال موسسه 
علوم دامی چند حلقه چاه در مرکز شهر در اختیار 
دارد که از آنها برای کشــت های آب بر مانند ذرت 
علوفه ای اســتفاده می کنند، در صورتی که شهر 

کرج برای تامین آب شرب نیز دچار مشکل است.
وی ادامه داد: پیگیــری های لازم انجام شــده تا 
عرصه ها را در اختیار بگیریم امــا توافقات باید در 
ســطح وزارتخانه ها صورت گیرد. در رابطه با نحوه 
جمع آوری زباله نیز هنوز پیگیر مدیریت شــیرابه 
از منازل نشــده ایم و بســیاری از مردم زباله های 
تر را مستقیما داخل ســایر زباله ها دفن می کنند. 

اعتصامی خاطرنشان کرد: به منظور اجرای برنامه 
مدون برای فرهنگ سازی در حوزه زباله در دو سال 
اخیر ردیف بودجه ای در کمیسیون فرهنگی شورای 

شهر کرج در نظر گرفته شد و امید واریم بتوانیم به 
واســطه راه اندازی کارخانه کمپوست میزان دفن 

زباله های تر را کاهش دهیم.

رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات شهری شورای اسلامی شهر کرج خبر داد:

راه اندازی کارخانه کمپوست برای کاهش میزان دفن زباله

البرز -خبرنگار لیلا رضوانی - نایب رئیس شورای اســلامی شهر کرج از احداث پارک 
موضوعی مادر و کودک به مساحت 6 هکتار در منطقه 6 شهرداری کرج خبر داد و گفت: 
تلاش کردیم یک کار تخصصــی در حوزه کودک انجام دهیم که در این راســتا پارک 

موضوعی مادر و کودک به مساحت 6 هکتار در منطقه 6 شهرداری کرج در حال احداث 
است و طبق وعده پیمانکار فروردین 1۴۰۴ به بهره برداری خواهد رسید.

فاطمه منعمی، در نشست خبری با اصحاب رسانه که در بوستان ملی ایران کوچک برگزار 
شد،افزود: در این حوزه بسیار عقب هستیم و اقدامات انجام شده کافی و رضایت بخش 

نیست اما تلاش کردیم یک کار تخصصی در حوزه کودک انجام دهیم .ه
وی به موضوع ساماندهی نیروهای شرکتی اشاره و اظهار کرد: قراردادهای این نیروها 
کارگری است و هرچه در قانون ذکر شــده باید برای آنها در نظر گرفته شود و از دست 

شورای شهر خارج است.
منعمی با بیان اینکه تاکنون تمام مزایایی که به نیروهای رسمی تعلق گرفته به نیروهای 
شرکتی نیز اختصاص یافته اســت، گفت: به عنوان مثال تسهیلات بانکی که به تمامی 
پرسنل شهرداری کرج اعطا شد، بر اساس تدبیر حوزه شهرداری به هر یک از نیروهای 

شرکتی بر اساس میزان حقوق پرداختی و توان بازپرداخت اقساط ،پرداخت شد.
نائب رئیس شورای اســلامی شــهر کرج با تاکید بر اینکه این نیروها باید بپذیرند که 
جذب رسمی نیستند و به واسطه شرکت جذب شــده اند اما توزیع مزایا در شهرداری 
نیز باید عادلانه باشد، اظهار کرد: به عنوان مثال در سازمان فاوا فعالیت های تخصصی 
 معمولا توسط نیروهای شرکتی انجام اما در حق آنها اجحاف می شود که این موضوع 

را قبول داریم.

منعمی با بیان اینکه شورای شــهر تا جایی که دستش باز باشد تلاش می کند تبعیض 
ها کاهش یابد، خاطرنشان کرد: بر اساس تبصره ای در سال 1۴۰1 شهرداری کرج باید 
طرح خود در خصوص شهر دوستدار کودک را به تایید مرکز پژوهش های شورای شهر 
می رساند که طرح مذکور مطرح شد اما مورد تایید قرار نگرفت و مقرر شد طرح جدید 
ارسال و مجددا بررسی شود که این طرح در صورت تصویب و تایید عملیاتی خواهد شد.
رئیس مرکز پژوهش ها و مطالعات راهبردی شورای اسلامی شهر کرج نیز در این نشست 
خبری گفت: مرکز پزوهش های شورای شهر پنج وظیفه مهم بر عهده دارد و وظیفه اصلی 

مرکزاین است که باید بازوی تعقل و تفکر در شورای اسلامی شهر باشد.
محمد اسدیان با اشــاره به اینکه ۸3 گزارش این مرکز در سایت بارگذاری شده است، 
افزود: یکی از این موارد در خصوص شایســته گزینی بود که در این راستا ۲5۰ جایگاه 
در شهرداری رنکینگ شد اما به نتیجه نرسید که اگر این موضوع حل می شد، مشکل 

تبعیض در شهرداری در زمینه ارتقای جایگاه ها رفع می شد.
وی با بیان اینکه تغییروضعیت ایثارگران نیز یکی از گــزارش های مرکز پژوهش ها و 
مطالعات راهبردی شورای اسلامی شــهر کرج بود،اظهار کرد: ما تنها مرکز در کشور 
هستیم که کارگروه حکمرانی و سیاستگذاری هستیم و اگر گزارشات موجود به مرحله 
اجرا نرسند، یعنی هیچ کاری انجام نشده است. ما حتی یک ریال هم قرارداد با بیرون از 

شورا نبستیم اما چون در اجرا کاری نشده بنده به شخصه رضایت ندارم.

نیروگاه حرارتی تبریز در سال 1356 و با ظرفیت اسمی تولید ۷۰۰ مگاوات برق در ساعت 
در ۲ واحد نیروگاهی در زمینی به مساحت ۲۰۰ هکتار در جنوب غربی این شهر ساخته 
شد که با توجه به نبود موضوع آلودگی هوا در آن زمان، با سوخت مازوت تولید برق می کرد.

به گزارش خبرنگار ما از تبریز، این نیروگاه که بخش زیادی از برق مورد نیاز تبریز را تامین می 
کند در فصولی از سال که مصرف گاز کشور کاهش می یابد، گاز طبیعی را جایگزین مازوت 
می کند اما با سرد شــدن هوا و افزایش تقاضا برای گاز طبیعی در بین مشترکان خانگی، 
تامین گاز نیروگاه با مشکل مواجه می شود و مازوت سوزی تنها راه چاره و تولید برق در این 

نیروگاه است.
مصرف روزانه این نیروگاه حدود چهار میلیون لیتر یا متر مکعب مازوت و گاز است و در فصول 
سرد به طور ترکیبی ۲ میلیون لیتر مازوت و ۲ میلیون مترمکعب گاز مصرف می کند و با 

مصرف هر لیتر مازوت یا مترمکعب گاز سه مگاوات برق تولید می شود.
مازوت سوزی علاوه بر اینکه هوا را آلوده می کند هزینه های نگهداری دستگاه ها را نیز بالا 
می برد اما برای تامین برق مورد نیاز بخش های مختلف، چاره ای نمی ماند و باید بین برق و 
آلودگی، یکی را در شرایط فعلی انتخاب کنیم یا قید برق را بزنیم یا آلودگی هوا را تحمل کنیم.

*** واکنش تبریزی ها به ممنوع شدن مازوت سوزی در نیروگاه های اراک و 
اصفهان

به تازگی معاون اجرایی رئیس جمهور خبر داد که استفاده از سوخت مازوت در سه نیروگاه 
اراک، کرج و اصفهان براساس مصوبه هیات دولت ممنوع اعلام شده است و این خبر با واکنش 
های بسیاری در تبریز مواجه شد و مردم این شهر به همراه مسئولان و نمایندگان مجلس، 

خواستار مشمول شدن نیروگاه تبریز در این مصوبه شدند.
رئیس  مجمع نمایندگان آذربایجان  شــرقی به دســتور رئیس جمهــور مبنی بر توقف 
مازوت سوزی در سه نیروگاه تهران، اصفهان و کرج و حذف نام نیروگاه های تبریز و بناب 
واکنش نشان داد و نوشت: نیروگاه تبریز و بناب هر کدام روزانه چهار میلیون لیتر مازوت 

مصرف می کنند.
علیرضا نوین ادامه داد: بنابر شناختی که از رئیس جمهور داریم، به طور قطع آمار دقیقی به 
آقای پزشکیان ارائه نشده است، از این رو خواهان تشکیل یک میزگرد هستیم تا این مسئله 

به صورت جدی تری پیگیری شود.
طبق اعلام مسئول شیفت نیروگاه تبریز مازوت سوزی در نیروگاه حرارتی تبریز از ۲3 مهر 
)حدود یکماه پیش( آغاز شده است و وی دلیل این کار را افزایش مصرف گاز در بخش خانگی 

به دلیل سردی هوا و کاهش سهمیه گاز نیروگاه اعلام کرد.
اما تنها چند روز پس از این اظهار نظر دبیر کارگروه مدیریت انرژی آذربایجان شــرقی در 
نشست تخصصی همراه با پرسش و پاسخ دانشجویی با موضوع »ناترازی انرژی در استان« در 
دانشگاه تبریز، اعلام کرد که »مازوت سوزی فعلا در نیروگاه تبریز نداشتیم« که با اظهارات 

مسئولان نیروگاه حرارتی تبریز در تناقض کامل بود.
مجید فرشی در این نشست با بیان اینکه سال گذشته 1۰6 روز پاک، 11۹ روز قابل قبول 
و 3 روز ناسالم برای گروه های حساس داشتیم و خوشبختانه روز خطرناکی گزارش نشد، 
گفت: در سالجاری مازوت سوزی در نیروگاه حرارتی تبریز انجام نشده است در حالیکه در 
سال 1۴۰۰ از اواسط شهریور، در سال 1۴۰1 از اواسط آبان و در سال 1۴۰۲ از اواخر آذرماه 

مازوت سوزی در این نیروگاه انجام شده بود.
وی در مورد رفع نیاز برق استان و برنامه های توسعه ای این صنعت افزود: فاز دوم نیروگاه 
حرارتی تبریز جزو مصوبات دور دوم سفر استانی شهید رئیسی به استان بود و برای انجام این 
پروژه، تفاهم نامه  1۸۰ هزار میلیارد ریالی امضاء شد که در صورت تحقق آن، توان نیروگاه 

حرارتی تبریز تا یک هزار و ۹۰۰ مگاوات افزایش خواهد یافت.
وی ادامه داد: مالکیت نیروگاه حرارتی تبریز در اختیار صندوق بازنشستگی کشوری است 
و این صندوق آمادگی اجرای فاز دوم را دارد اما برخی مشکلات از جمله موضوعات زیست 

محیطی و بحث واگذاری زمین وجود دارد که براساس توافقی که در داخل استان رخ داد، این 
موضوع از ذیل معاونت هماهنگی امور اقتصادی به معاونت هماهنگی امور عمرانی استانداری 

منتقل شد و ما پیگیر موضوع هستیم.
فرشی گفت: همچنین مرحله  اول پروژه  فاز جدید نیروگاه سهند بناب نیز با پیشرفت ۹5 
درصدی و توسط شرکت پیمانکار آلمانی در حال انجام است و اگر این پروژه تا سه ماه آینده 

تکمیل شود، 3۰۰ مگاوات برق اضافی وارد مدار می شود.

*** مشکل ناترازی برق آذربایجان شرقی با تکمیل فاز دوم نیروگاه تبریز و 
سهند بناب حل می شود

وی یادآور شد: حداکثر توانی که ما می توانیم برق را از نیروگاه ها به خط سراسری بکشانیم، 
یک هزار و ۲۰۰ مگاوات است، از این رو درصورت تکمیل فاز دوم نیروگاه حرارتی تبریز و 
سهند بناب، ناترازی و در نتیجه بحث خاموشی ها حل خواهد شد و بحث حل مشکل ناترازی 

یک موضوع دست نیافتنی نیست.
این اظهارات دبیر کارگروه انرژی اســتان جای بســی امیدواری دارد اما زمانیکه برخی 
اظهارات وی با اظهار نظرهای اخیر مدیریت نیروگاه در کنار هم گذاشــته می شــود این 
امیدواری ها کمی رنگ می بــازد زیرا که مدیران نیروگاه تبریز از آغاز مازوت ســوزی در 
این نیروگاه از ۲3 مهر خبرداده و اعــلام کردند که واحد ۲ نیز بــرای اورهال )تعمیرات 
 اساســی( دســتگاه ها از مدار خارج شــده و نیاز برق تبریز از شــبکه سراسری تامین 

و توزیع می شود.
مسوول شیفت نیروگاه حرارتی تبریز در بازدید چند روز پیش تنی چند از اصحاب رسانه 
از این نیروگاه به صراحت اعلام کرد: با توجه به سرد شدن هوا و افزایش مصرف گاز خانگی 

مازوت سوزی در نیروگاه از بیست و سوم مهر آغاز شده است.
محمدیان ادامه داد: روزانه ۲ میلیون لیتر مازوت و ۲ میلیون متر مکعب گاز برای تولید ۷۰۰ 
مگاوات برق در ساعت در این نیروگاه مصرف می شود و بهره وری این واحد نیروگاهی به دلیل 

فرسوده بودن ماشین آلات، 3 درصد کمتر از دیگر نیروگاه هاست.
وی افزود: واحدهای تولید برق در این نیروگاه بیش از ۷5 هزار ساعت است که کار می کند و 
اورهال نشده اند در حالی که باید سر 5۰ هزار ساعت اورهال شود و این امر بازدهی را کاهش 

و استهلاک را بالا می برد.
مدیر نیروگاه حرارتی تبریز نیز با بیان مشکلات اصلی نیروگاه، گفت: استفاده از سوخت 
مازوت و آلودگی هوا و مصرف بیش از حد آب در این نیروگاه، از مشکلات این نیروگاه هستند.

حسن خیری ادامه داد: این نیروگاه برای اینکه برق تولید کند سالانه به هشت میلیون متر 
مکعب آب نیاز دارد در حالی که نیروگاه سهند که زیر مجموعه این نیروگاه هست برای تولید 

برق کمتر از یک دهم این نیروگاه آب مصرف می کند.
وی افزود: برای سرد کردن نیروگاه در فصل تابستان ۲هزار متر مکعب در ساعت آب نیاز داریم 
که در زمستان این میزان به هزارمتر مکعب کاهش می یابد و همین مصرف زیاد ضرورت ایجاد 
نیروگاه جدید و همچنین بهینه سازی و روزآمد کردن نیروگاه فعلی را دوچندان کرده است. 
وی در مورد میزان آلایندگی این نیروگاه گفت: بالا بودن میزان گوگرد در این نیروگاه موجب 
تولید دود بیشتر و آلودگی می شود و این قابل کتمان نیست اما ما ناچار هستیم در روزهایی 

که گاز نیست از سوخت مازوت برای تولید برق استفاده کنیم.
خیری در مورد نصــب فیلتر بر خروج دودکش ها گفت: هیــچ نیروگاهی در ایران چنین 
فیلتراسیونی ندارد زیرا هزینه آن بسیار بالاست و تا 5۰ درصد ساخت یک نیروگاه هزینه بر 
است. نماینده شرکت نیرو آتیه صبا نیز با اشاره به قدمت حدود 5۰ ساله این نیروگاه و پایین 
بودن بهره وری تولید برق در آن گفت: سالانه هشت میلیون متر مکعب آب در این نیروگاه 

بخار می شود در حالی که در نیروگاه های جدید میزان مصرف آب تا ۹5 درصد کمتر است.
نادر صفرزاده ادامه داد: سالانه چهار میلیون مگاوات یا چهار میلیارد کیلووات برق در این 
نیروگاه تولید می شود اما به دلیل فرسوده بودن دستگاه ها و قطعات، بهره وری تولید در این 

نیروگاه 35 یا 36 درصد است در حالی که در نیروگاه های جدید و سیکل ترکیبی بهره وری 
بین 5۸ تا 6۰ درصد است. وی افزود: با ساخت نیروگاه جدید، ضمن اینکه از مصرف هشت 
میلیون متر مکعب آب جلوگیری می شود سهمیه آب نیروگاه نیز در شهرک های صنعتی 

مصرف و اشتغال زایی می شود.
وی بر توسعه نیروگاه فعلی و ساخت نیروگاه جدید در تبریز تاکید کرد و گفت: مازوتی که در 
اختیار نیروگاه قرار می گیرد دارای گوگرد بالا است و همین امر موجب خروج دود بیشتر در 

موقع تولید برق می شود.

*** مازوت مورد استفاده در نیروگاه تبریز استاندارد نیست
مالک نیروگاه تبریز افزود: انتظار ما از شرکت نفت این است که مازوت استاندارد در اختیار 
نیروگاه قرار دهد که با این کار هم به تمیزی هوای شهر تبریز و هم سلامت کارکنان کمک 
خواهد کرد زیرا امکان پالایش و کاهش گوگرد مازوت در نیروگاه وجود ندارد و این کار موجب 

بالا رفتن هزینه های تولید برق می شود.
صفرزاده به واگذاری نیروگاه حرارتی تبریز به شستا و صندوق بازنشستگی اشاره کرد و گفت: 
سازمان خصوصی سازی برای این نیروگاه ۷۸۰ میلیارد تومان قیمت تعیین کرد که مشتری 
پیدا نشد در سال 13۹۰ با ۲۰ درصد تخفیف این نیروگاه به شستا و صندوق بازنشستگی با 
سهم درصد 3۷ و 63 درصد واگذار شد. وی ادامه داد: البته کل ۲۰۰ هکتار این نیروگاه واگذار 

نشد و 13۰ هکتار آن باقی ماند.
صفرزاده افزود: آماده پیدا کردن شریک و سرمایه گذار برای ساخت نیروگاه در 13۰ هکتار 
باقیمانده هستیم و اگر نتوانیم این کار را بکنیم نیروگاه حرارتی تبریز به تاریخ خواهد پیوست.
خواسته و انتظار مردم تبریز از مسئولات کشوری و استانی، قطع مازوت سوزی در نیروگاه 
های حرارتی و سرمایه گذاری برای ایجاد نیروگاه هایی با درصد آلودگی کمتر و بهره وری 
بالا در این شهر و استان است به گونه ای که هم چرخ صنعت در استان از کار نیافتد و هم برق 

بخش های خانگی و تجاری تامین شود.
نیروگاه حرارتی و گازی تبریز در کیلومتر 16 جاده تبریز ـ آذرشهر، روبروی شهرک اسفهلان 

)تبریز(، یکی از نیروگاه های ایران با ظرفیت تولید اسمی ۸۰۰ مگاوات است.
نیروگاه حرارتی تبریز دارای ۲ واحد بخار هر کدام به ظرفیت 36۸ مگاوات با قدرت تولید 
عملی 35۰ مگاوات، ساخت شرکت آلستوم فرانسه است؛ همچنین این نیروگاه گازی دارای 
۲ واحد گازی هر کدام به ظرفیت 3۲ مگاوات ساخت فیات ایتالیا است که در محوطه نیروگاه 
حرارتی تبریز واقع شده است. نیروگاه حرارتی و گازی تبریز زیر پوشش شرکت مدیریت تولید 
برق آذربایجان شرقی است و نقشِ دیسپاچینگ )مدیریت( انرژی الکتریکی را در منطقهٔ 

شمال غرب نیز به عهده دارد.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

خبر

استان ها

 نایب رئیس شورا و رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر کرج عنوان کردند؛

بهره برداری از پارک مادر و کودک کرج و پیگیری شایسته گزینی در مدیریت ها

ضد و نقیض های مازوت سوزی در نیروگاه حرارتی تبریز
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

آگهي دهنده هــاي باتجربه دائم تلاش مي كنند تا از ماهيت خود خارج شــوند و دنيا را با چشــم و قلب 
مشتريان شان ببينند. اصول زير مجموعه اي از باورها و روش هايي است كه براي افزايش شانس موفقيت 

در تبليغات اثبات  شده اند. 

اصليكم:بازاريابيدربارهاحتمالاتاستنهپيشبينيها
رفتار انسان نسبي است نه مطلق. انسان  ها آزاد هستند و در موقعيت هاي متفاوت رفتارهاي مختلفي دارند 
كه موقعيت ها هم به طور غيرمنتظره اي تغيير مي كنند و هيچ گاه نمي توانيد از انسان انتظار داشته باشيد 

كاري كه مي خواهيد را انجام دهد. 
اگر نتايج گذشته را بررسي كنيد مي توانيد بفهميد كه در گذشته چه رخ داده و چه چيزي كارايي داشته 

است، ولي تضميني براي اينكه براي امروز يا فردا هم موثر باشد، وجود ندارد. 
آگهي دهندگان دورانديش مي دانند كه بازاريابي همواره يك ســرمايه گذاري براي آينده است آن هم به 
وسيله متغيرهايي كه بيشتر آنها قابل كنترل نيستند. پس مي توان گفت بازاريابي يك سرمايه گذاري بدون 
تضمين بازگشت سرمايه است. مي توان اين عدم قطعيت را كاهش داد، اما حذف كلي ريسك آن غيرممكن 

است. آگهي دهندگان دورانديش در هر تصميمي كه مي گيرند اين ريسك 
را در نظر دارند. 

اصلدوم:بگذاريدمشتريجلوترازشماحركت
كند

يكي از راه هاي مقدم كردن مردم، اســتفاده از تحقيقات 
بازار است. اگر فكر مي كنيد ارتباطات بازاريابي راهي براي 
گفتگو با مشتريان است، پس تحقيق كنيد مردم در كجا 
دوست دارند چه چيزي را بشنوند يا نشنوند و آيا محصول 
و ارتباطات شــما همان چيزي اســت كه مي خواهند 
بشنوند. اگر باهوش باشيد، محصول و ارتباطات شما متاثر 

از خواسته بازار هدف خواهد بود. 

اصلسوم:همهچيزرايكيوهمراستاكنيد
مشتريان دوست دارند به قولي كه ديروز داديد امروز و فردا هم 

وفادار باشيد. به دنبال برندهايي هستند كه به چيزي كه ارائه 
مي كنند اعتماد داشته باشند. بنابراين بايد همه چيز را يكي كنيد. 

محصول، قيمت، تبليغ، وعده هــاي بازاريابي، پيامي كه از طرف 
رسانه ها و اشخاص مختلف ارسال مي كنيد و… را يكي كنيد.

 
اصلچهارم:تئــوريالاكلنگبــاريكالندرباره

رفتارهايانساني
امروزه بازاريابي بسيار پيچيده شــده است. بازار به هزاران گروه 

كوچك تقسيم مي شــود. ممكن است رقبا از كشورهايي 
ديگر يا صنايعي كاملا بي ربط باشند. 

رسانه ها همه جا هستند از موبايل گرفته تا ديوارهاي 
شــهر. يك ابزار ســاده براي پرداختن به همه اين 
پيچيدگي ها وجود دارد به نــام تئوري »الاكلنگ 
باري كالن درباره رفتارهاي انساني« كه از اين تئوري 

براي ساده تر كردن تصميمات پيچيده  بازاريابي استفاده 
مي شود. اين تئوري بيان مي كند رفتار انساني همچون الاكلنگي از 

ترس و نياز است. وقتي نياز سنگين تر از ترس باشد عمل مي كنيم. وقتي 
ترس سنگين تر باشد، عمل نمي كنيم. تيپر كورولاري مي گويد: وظيفه 

ما به عنوان آگهي دهنده اين اســت كه ترس را كنار بگذاريم و به نياز 
بپيونديم. سپس الاكلنگ كار مي كند و مشتري ميليون ها دلار 

خريد مي كند يا به دنبال خريد بيشتر مي رود. پس وظيفه شما 

به عنوان آگهي دهنده، افزايش نياز مشتري به كمك ابزارهاي بازاريابي است كه در اختيار داريد: طراحي 
 محصول، آگهي و پيام. همچنين وظيفه شــما كاهش ترس آنها با درخواســت انجام عملي كم ريسك

 است. 

اصلپنجم:برايپولدارشدنبايدممتازباشيد
اگر تمام پول ها و وقت هاي دنيا را داريد ديگر نياز نيست استراتژي داشته باشيد؛ اما اگر بودجه محدودي 
داريد لازم است استراتژي داشته باشيد. مراقب باشيد، سعي نكنيد براي همه مردم، همه چيز را ارائه كنيد. 
 با گسترش شبكه كاري خود بدون استثنا كردن كسي، در واقع در حال كاهش دادن شانس موفقيت خود 

هستيد. 

اصلششم:يكآگهي،يكايده
براي يك شــخص عادي كمتر از نيــم ثانيه طول مي كشــد تا تصميــم بگيرد به آگهي شــما توجه 
كند يا نكنــد؛ يعني اينكــه، جذاب تريــن موضوع را بــه گونه اي بــه كار ببريد تا نخســتين چيزي 
باشــد كه ديده يا شــنيده مي  شــود. مطالعات نشــان مي دهد حتي وقتي تصميم گرفتيد به يك 
آگهي توجــه كنيد، هنوز هــم آن را ســطحي مي خوانيد تا بــه نقطه موردعلاقه برســيد، 
ابتدا تيتر يــا تصوير اصلي، ســپس عكس هاي جانبــي و توضيحات عكس، ســپس 
لوگو با شــعار تبليغاتــي؛ آن هم درصورتي كه اينها جذابيت داشــته باشــند؛ آن  
وقت متن اصلــي آگهي را مي خوانيد. مردم ســطحي مي خوانند تــا در زمان و 
انرژي صرفه جويي كنند. ارائه فهرســت بلندي از نظرات، بــراي خوانندگان 
 يا بينندگان كار نادرســتي اســت؛ هر آگهي فقط بايد يك ايده اصلي داشته 

باشد. 

اصلهفتم:هممرتبطوهمخاصباشيد
هدف شما به عنوان يك آگهي دهنده يا شركت اين است كه چنان تفاوت مهمي 
ايجاد كنيد كه موجب شود مشتري شما را به رقباي ديگر ترجيح دهد؛ يعني 
چيزي كه انتظارش را داريد. آگهي ها بايد براي مخاطبين مرتبط و 
غيرمنتظره باشند. مرتبط بودن موجب مفيد بودن و غيرمنتظره 
بودن موجب موردتوجه قرار گرفتن مي شود. تنها تعداد كمي 
از آگهي ها مرتبط و غيرمنتظره هســتند. شما بايد هر دو 

باشيد. 

اصلهشتم:اولميوههايدمدسترابچينيد 
سودآورترين بازار هدفي كه مي توانيد داشته باشيد، مشتريان 
كنوني شما هستند. اسم شما را مي شناسند، اعتبارتان را باور دارند، از شما تجربه خوبي دارند، 

به شما وفادار هستند و خريد از شما را كم ريسك مي دانند. 
در بسياري از كسب وكارها، ايجاد بانك اطلاعات مشتريان به شركت ها اين امكان را مي دهد تا 
باارزش ترين آنها را شناسايي كنند. حتي مي توانيد بانك اطلاعاتي درست كنيد كه پيش بيني 

كند كدام يك از مشتريان، كالاهاي ديگر شما را هم خريداري خواهند كرد. 

اصلنهم:ازادعاهايبياساسپرهيزكنيد
آزمايش هاي مكرر تبليغات نشان مي دهد مشــتريان در معرض كلمات مهم، ادعاهاي غلو شده و 

عكس هاي غيرواقعي هستند. 
امروزه برطرف كردن شك مردم تقريبا غيرممكن شده اســت. آنها براي باوركردن پيام شما به دلايل 
قدرتمند نياز دارند نه مزخرفاتي كه موجب باور نكردن آنها شود. نخستين و بهترين راه براي 
اجتناب از چرندگويي، غلو نكردن است. كمتر تعهد بدهيد بيشتر ارائه كنيد. تبليغات 
با وعده دادن موجب انتظار مي شود. وقتي بيش ازحد وعده مي دهيد درواقع در 
حال نااميد كردن مشتريان و آســيب زدن به اعتبار ارتباطات آينده هستيد. 

هميشه ادعاهاي تبليغي خود را بررسي كنيد تا فراتر از توانايي شما نباشد. 
www.modiresabz.com

۹اصلتبليغاتموفق

بازاريابي انگيزه آفرين چيست؟
با هدف قرار دادن نيازهاي افراد و وعده برآورده سازي 
آنها با ادغام شدن با احساسات افراد نوعي بازاريابي 
به نام بازاريابي انگيزه آفرين پديــد مي آيد. روبرت 
ايمبريال در كتاب »بازاريابي انگيزشــي« اين اصل 
را با مشــخص كــردن 5 »انگيزاننده احساســي« 
اوليه كه مشــوق مردم براي خريد هستند، بيشتر 
توضيح مي دهد: »ترس، عشق، محصولات رايگان 
و حراجي ها، كســب درآمد بي دردسر و به حقيقت 
تبديل كردن آرزوها.« ســپس روش استفاده از اين 
ابزار احساسي در برنامه هاي بازاريابي را به شما نشان 
مي دهد. ايمبريال توصيــه مي  كند كه فرصت هاي 
باورنكردني بازاريابي مطرح شــده در اين كتاب را از 
دست ندهيد. او معتقد است اگر موفق شويد، همه 
دوست تان خواهند داشــت و تاكيد مي كند اگر به 
درستي از اين انگيزاننده ها اســتفاده كنيد، چنان 
درآمدي كسب مي كنيد كه خوابش را هم نمي ديديد. 
اگر در همه جنبه هاي آگهي هــا و تبليغات خود به 
درستي از آنها استفاده كنيد، مي توانيد يك سيستم 
بازاريابي ايجاد كنيد كه فروش پايدار شــما را براي 
ســال ها تضمين كند. عوامل احساسي كه منجر به 

خريد مي شوند عبارتند از: 
۱-ترسدربازاريابيانگيزهآفرين

ترس نخستين انگيزه احساسي است. اگر مردم بدانند 
برداشتن يك گام خاص، باعث التيام ترس شان خواهد 

شد، انگيزه اي براي اقدام پيدا مي كنند. 
۲-عشقدربازاريابيانگيزهآفرين

اين انگيزه قوي احساسي در سه سطح اتفاق مي افتد: 
»ارتباط، عشــق و ازدواج« مردم به عشق و ارتباط 
رودررو علاقه زيــادي دارند. اگر راهــي براي ايجاد 
ارتباط به مشتري احتمالي پيشنهاد كنيد، پيام شما 
اثر عميق تري خواهد داشت. از عباراتي مثل »به ما 
بپيونديد« استفاده كنيد و فرصت هاي ايجاد شبكه 

به وجود آوريد. 
۳-كالاهايرايگانوفروشهايفوقالعاده

دربازاريابيانگيزهآفرين
حس به دســت آوردن يك كالا يــا خدمات بدون 
پرداخت هزينه انگيزه بسيار زيادي را براي مشتري 
ايجاد مي كند. كالاي رايگان ارائه شــده حتما نبايد 
ارزش زيادي داشته باشد يا حتما نبايد توسط شما 

توليد شود. 
www.irantableegh.org

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

بايد ياد بگيريد كه هيچ وقت عقب 
ننشــينيد و خود و ســازمان تان را 

مسكوت نگه نداريد.
 هميشــه براي بهتر شــدن كاري 

هست كه مي توانيد انجام دهيد. 
 ممكــن اســت امــروز توانايي ها 
و مهارت هاي زياد و عالي داشــته 
باشــيم اما با وجود خــوب بودن 
آنهــا، مهارت هاي ما بايــد مداوم 
رشــد كند. مديــران فوق العاده و 
موفق هميشــه در حال يادگيري، 
مطالعه و رشــد دادن خودشــان 
هســتند و بــا رشــد خودشــان 

 سازمان شان را هم رشد مي دهند.
 در دنياي امروز تغييرات با سرعت 
بالايي در حال رخ دادن هســتند و 
ما بايد هميشــه خودمان را به روز 
نگه داريــم و بــراي رســيدن به 
 موفقيت بايد سطح خودمان را بالا 

بكشانيم. 
ايــن به روز بــودن فقــط در مورد 
شخص شما به عنوان مدير سازمان 
نيســت، بلكه بايد بتوانيد سازمان 
و كاركنان ديگــر را نيز به روز كنيد 
 و آنها را بــا دانش های روز آشــنا 

كنيد.

خودتان را   به   روز كنيد

دانشگاه مي كي موتو )Mikimoto( ژاپن با مجمع 
مديران دانش بنيان ايران قرارداد همكاري امضا كرد

 Mikimoto طي قرارداد رسمي مجمع مديران دانش بنيان ايران با دانشگاه معتبر 
ژاپن مقرر شد از ژانويه  دوره هاي آموزشي تخصصي مديريت در ايران برگزار شود. 
در نخستين قدم دوره عالي مديريت استراتژيك به صورت غيرحضوري و از طريق 
ويدئوكنفرانس به مديران برجســته ايراني ارائه خواهد شد. همچنين اين دانشگاه 
آمادگي خود را براي صدور مدرك PHD مديريت براي مديراني كه شــرايط لازم 
راداشته و پايان نامه خود را تحت نظارت اساتيد دانشگاه Mikimoto ارائه كنند، 
اعلام كرد. براي اين منظور مديران ايراني بايستي يك نوآوري در مديريت سازمان خود 
در قالب پايان نامه دكترا ارائه كنند. داشتن مدرك فوق ليسانس و گذراندن دوره هاي 

مديريتي و تجربه كافي در حوزه مديريت از الزامات اخذ اين مدرك باارزش است. 
رياست دانشگاه Mikimoto افزود: PHD بالاترين درجه علمي يا مدرك نهايي در 
هر علمي است كه معمولا به شخصي اعطا مي شود كه صاحب فلسفه و اجتهاد علمي 
در علم مورد نظر تشخيص داده شود. مدرك  PHDمديريت اين دانشگاه به صورت 

پژوهش محور صادر مي شود. 

كنگره ملي بانوان كارآفرين ايران برگزار مي شود
بزرگ ترين گردهمايي بانوان مدير كشور در »كنگره ملي بانوان كارآفرين ايران« در 
مركز همايش هاي بين المللي صدا و سيماي ج. ا. ا در بيستم تيرماه 97 برگزار مي شود. 
اين كنگــره براي رســيدن به اهــداف افــق 1404، تعاملات كاربــردي جهت 
ايجاد بســتر مناســب براي فعاليت بانوان در حــوزه خدمات، توليــد و تجارت و 
 بررســي راهكارهاي بهبود فضاي كســب وكار با توجه به آرمان  هــاي اقتصاد م

قاومتي برگزار خواهد شد. 
همچنين خاطرنشان مي شود در اين كنگره از يكصد بانوي موفق و فعال در حوزه هاي 
مختلف مديريت پس از ارزيابي و كارشناسي توسط شوراي سياست گذاري مراسم به 

عنوان كارآفرين موفق تجليل به عمل خواهد آمد. 
مراسم ويژه سوگندنامه تعهد به كارآفريني از ديگر برنامه هاي اين كنگره ملي بوده 
و در اين مراسم بانوان مدعو سوگند ياد مي كنند براساس آموزه هاي خود در حوزه 

كارآفريني همواره به كارآفريني و ايجاد اشتغال براي جوانان كشور متعهد باشند. 

رتبه بندي مهارتي مديران و كارآفرينان در تراز جهاني 
مجمع بين المللي اعتبارسنجي ســوئيس )BAF( كه يكي از معتبر ترين مجامع 
بين المللي براي مميزي، پايش و رتبه بندي مديران در دنياست، به دنبال برجام و 
برداشتن تحريم هاي بين المللي است. اين مجمع پس از مذاكرات فشرده در ايران 

فعال شده و براي مديران ايراني گواهينامه رتبه بندي با عنوان IPC صادر مي كند. 
تمامي مديران ايراني كه صلاحيت شان در BAF تاييد شود و موفق به اخذ جايزه 
IPC شوند مديران در تراز جهاني محسوب شده و كشورهاي پيشرفته براي جذب 
و بهره مندي از توان مديريتي آنها استقبال مي كنند. برگزيدگان اين جايزه جهاني 
)IPC( طي مراسمي در تيرماه 1397 در مركز همايش هاي بين المللي صدا و سيما 

با حضور نماينده BAF معرفي مي شوند. 
توضيح اينكه در صورت احراز صلاحيت جايزه بين المللي IPC در سه سطح نقره، طلا 

و الماس )بسته به نمره احرازشده در جلسات مميزي( ارائه مي شود. 

چرا بعضي افراد هرگز موفق نمي شوند؟
موفق بودن با واژه ها و تعاريف گوناگوني توصيف مي شــود، اما موفق نشدن و شكست 
هميشه به يك روش توصيف مي شود: »شكســت، ناتواني فرد در دستيابي به اهداف 
زندگي اش است، حال اين اهداف هرچه كه باشد«. در اين مقاله، 4 مورد از عوامل شكست 

افراد در دستيابي به اهداف شان و نرسيدن به موفقيت مطرح شده است. 

۱.آنهاارزشزمانرادركنميكنند
ريچارد برنسون مي گويد: »افراد موفق مي دانند كه زمان، خود به تنهايي ارزشمندتر از پول 
است«. افراد ناموفق براي زمان خود ارزش قائل نمي شوند. آنها در هر جايي و هر زماني 

ديده مي شوند، زيرا توانايي اختصاص زمان براي اهداف خود را ندارند. 
به عبارت ديگر كارهاي آنها مرتب روي هم تلنبار مي شود، زيرا زمان كافي براي كارهاي 
قبلي خود تخصيص نداده اند. بنابراين تحقق اهداف شــان هميشه به تعويق مي افتد. 
مهارت هاي مديريت زمان و قدرت نه گفتن، گامي براي دستيابي به موفقيت در زندگي 

شماست. 

۲.آنهاكارهاييانجامميدهندكهدرمسيراهدافشاننيست
روي ديزني مي گويد: »تصميم گيري، زماني كه مي دانيد ارزش هاي تان چه هســتند 
سخت نخواهد بود«. هرچه هدف مهم تر باشد، در سلسله مراتب ارزش هاي تان در مرتبه 
بالاتري قرار خواهد داشت و وقت و انرژي بيشتري براي آن خواهيد گذاشت. هرچه هدف 
كم اهميت تر باشد، در سلسله مراتب ارزش هاي تان مرتبه پايين تري به خود اختصاص 
خواهد داد و زمان و انرژي كمتري نياز خواهد داشت. افراد ناموفق كارهاي زيادي انجام 
مي دهند، اما اين كارها اثربخش نيست زيرا در مسير اهداف شان نيست و كارهاي پراكنده 
و بي هدفي محسوب مي شوند. نوشتن اهداف و استراتژي هايي كه مي تواند به تحقق اين 
اهداف كمك كند، شما را در تشخيص كارهايي كه به اهداف تان نمي رساند، ياري مي كند. 

۳.آنهاهرگزچيزيبهسطحفعلينميافزايند
استفان كاوي مي گويد: »به نظر مي رسد افراد فكر مي كنند كه موفقيت در يك حوزه 
مي تواند شكست در حوزه هاي ديگر را جبران كند؛ اما واقعا مي تواند؟ اثربخشي واقعي به 
تعادل نياز دارد«. اگر رئيس تان به شدت از شما كار مي كشد كه باعث شده واقعا از شغل تان 
متنفر شويد، اين دليل نمي شود كه كارتان را متوقف كنيد يا آن را در حد متوسط انجام 
دهيد. شما براي حضور در آن سازمان پول دريافت مي كنيد، بنابراين كارتان را صحيح 
انجام دهيد. افراد ناموفق افرادي هستند كه از گرفتن امتيازات بد ناراحت نيستند و به خود 
زحمت نمي دهند تا روش هاي موثري كه به توانايي آنها كمك كند و باعث ارتقاي سطح 

فعلي آنها شود، پيدا كنند. 

۴.آنهامحدوديتهاييبرخودتحميلميكنند
اوپرا وينفري مي گويد: »شما درواقع آن چيزي هســتيد كه به آن اعتقاد داريد«. افراد 
ناموفق تمايل دارند جملاتي اين چنين بيان كنند: »من در رياضي و محاسبات خوب 
نيستم«، »من از مطالعه متنفرم« يا »من فكر مي كنم توانايي راه اندازي كسب و كاري 

موفق را ندارم«. 
www.chetor.com
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